
معاون فنی و فناوری های نوین سازمان انتقال خون 
با بیان اینکه تمام تلاش خود را به  کار می گیریم که 
پالایشــگاه خون را در ایران راه اندازی کنیم، درباره 
تولید داخلی داروهای مشتق از پلاسما گفت: به طور 
قطع، تولید دارو توسط پالایشگاه های خارجی نسبت 
به تولید دارو در داخل کشــور گران تر است؛ بنابراین 
با توجه به اینکه علم تولید داروی مشــتق از پلاسما 
در کشــور وجود دارد، برای احداث پالایشگاه خون 

تلاش می شود.
عبادالله سالک مقدم درباره اهمیت و ارزشمند بودن 
پلاسمای خون گفت: احداث پالایشگاه خون، یکی 
از آرزوهای همیشگی کشور به حساب می آید؛ چراکه 

پلاســما می تواند به داروهای متعددی برای درمان 
بیماری ها تبدیل شود. پلاسما توسط پالایشگاه های 
انتقال خون می تواند به داروهای متعددی تبدیل شود 

که برای درمان بیماری ها به کار گرفته می شود.
وی درباره اهمیت داروهای مشــتق از پلاسما اظهار 
کرد: داروهایی که از پلاسما تولید می شوند ارزشمند 
و گران بها هستند. برخی شرکت ها در زمینه ارسال 
پلاسمای خون به پالایشگاه های کشورهای خارجی 
فعالیت می کنند؛ پلاســما توســط شــرکت ها به 
پالایشگاه های خارجی ارسال شــده و پس از اینکه 

تبدیل به دارو شدند به کشور بازمی گردند.
 معاون فنی و فن آوری های نوین سازمان انتقال خون 

با بیان اینکه فناوری ساخت پالایشگاه خون در کشور 
وجود دارد، خاطرنشان کرد: گرفتن و ارسال پلاسما 
به پالایشگاه خارجی و تولید دارو در کشور دیگر، یک 
پروسه زمان بر اســت. به طور قطع، تولید دارو توسط 
پالایشگاه های خارجی نسبت به تولید دارو در داخل 
کشور گران تر است. با توجه به اینکه علم تولید داروی 
مشتق از پلاسما در کشــور وجود دارد، می توانیم در 

جهت احداث پالایشگاه خون گام برداریم.
سالک مقدم ادامه داد: اگر داروهای مشتق از پلاسما در 
کشور تولید شود، ارزش افزوده  فراوانی برای کشور به 
ارمغان می آورد. تمام تلاش خود را به کار می گیریم که 

پالایشگاه خون را در ایران راه اندازی کنیم.

در حالی که بســیاری از همین حالا فیلم »اوپنهایمر« 
را برنده جایزه اســکار بهترین فیلم می دانند، چند عضو 
آکادمی اســکار از احتمال بروز یک شگفتی در مراسم 
اعطای جوایز خبر می دهند. به گزارش ایسنا، درام »منطقه 
مورد علاقه« به کارگردانی »جاناتان گلیزر« که اقتباسی 
از رمان نوشــته »مارتین آمیس است می تواند در رقابت 
اسکار بهترین فیلم غافلگیرکننده باشد و »اوپنهایمر« به 
کارگردانی »کریستوفر نولان« را شکست دهد، همانطور 
که به نظر می رســد مجموعه ای از مصاحبه هــا با رای 
دهندگان ناشناس اسکار نشان دهنده افزایش حمایت از 
این فیلم است. پس از بسته شدن پنجره رای گیری برای 
جوایز اسکار، فاصله زمانی تا اعلام نتایج در یکشنبه هفته 
آینده پر از حدس و گمان های داغ است که بخشی از این 
گمانه زنی ها حاصل مصاحبه های ناشناس با رای دهندگان 
اسکار است که در آن اعضای آکادمی از چگونگی رسیدن 
به انتخاب های خاص خود صحبت می کنند و با انجام این 

کار، روشنگری زیادی در مورد شانس فیلم های و چهره ها 
در جوایز اسکار پیش رو ارائه می کنند. در حالی که بر اساس 
قوانین اسکار به اشتراک گذاشتن تصمیمات رای دهندگان 
در هر مقطعی از جمله گفتگو با مطبوعات به طور ناشناس« 
ممنوع است اما جمع بندی گفتگو با اعضای آکادمی حاکی 
از آن است که در جوایز امسال فیلم »منطقه مورد علاقه« 
می تواند به شکل غافلگیرکننده ای جایزه اسکار بهترین 

فیلم را از آن خود کند.
»منطقه مورد علاقه« زندگــی خانوادگی رودلف هوس 
فرمانده آشویتس )با بازی کریستین فریدل( و همسرش 
)با بازی ساندرا هولر( را درست در کنار این اردوگاه کشتار 
به تصویر می کشد. این درام هولوکاستی سال گذشته در 
جشــنواره کن به نمایش درآمد و جایزه بزرگ و جایزه 
فیپرشــی را از آن خود کرد. این فیلم در جشنواره فیلم 
تورنتو، تلوراید، نیویورک و لندن بــه نمایش درآمده و 
چندین جایزه از انجمن های سینمایی آمریکا نیز کسب 

کرده است. فیلم »اوپنهایمر« ساخته »کریستوفر نولان« 
پس از برنده شــدن پنج جایزه در گلدن گلوب و متعاقبا 
کسب بیشترین نامزدی در جوایز اسکار، فیلم زندگی رابرت 
جی.اوپنهایمر خالق بمب اتمی، محتمل ترین برنده جایزه 
بهترین فیلم است و در اغلب پیش بینی ها نیز بسیار جلوتر 
از دیگر رقباست.  با این حال، تایید رای دهندگان ناشناس 
جوایز اسکار حاکی از آن است که »منطقه مورد علاقه« را 
باید به عنوان رقیب بسیار جدی در نظر گرفت. رای دهنده 
آکادمی که در هالیوود ریپورتر مصاحبه کرده اعلام کرده 
که به جای فیلم »اوپنهایمر« ترجیح داده به فیلم »منطقه 
مورد علاقه« در شاخه بهترین فیلم رای دهد، در حالی که 
در مصاحبه مجله ورایتی با اعضای ناشناس اسکار، دو نفر از 
پنج مصاحبه شونده به فیلم »منطقه مورد علاقه« در شاخه 
بهترین فیلم رای داده است و یکی دیگر از رای دهندگان نیز 
عنوان کرده از زمانی که این فیلم را تماشا کرده بسیار تحت 

تاثیر آن قرار گرفته است.

تولید ۲۰ داروی گرانبها از »پلاسما«

 شگفتی بزرگ در انتظار جوایز اسکار
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رییس سازمان برنامه و بودجه:

تورم سال آینده مبنای 
افزایش مزد است

فرار مالیاتی با استفاده از 
حساب های استیجاری 

توزیع میوه شب عید 
از ۲۲ اسفند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ضرورت مدیریت 
سیاست های بانک مرکزی

اقدامات بانک مرکزی بسیار 
مشــکوک و غیرکارآمــد 
 بــوده اســت. همچنیــن 
تناقض های بســیاری در 
رویکردها و تصمیمات، قابل ملاحظه است. تنها 
راه کنترل تورم، کنترل رشد نقدینگی و افزایش 
تولید است. انتشار اوراق 30 درصدی باعث افزایش 
انتظارات تورمی و زمین گیر شدن تولید می شود. 
چراکه نرخ تامین مالی تولید به محدوده 40 درصد 
رسیده است که نه تنها موجب افزایش قیمتها می 
شود بلکه باعث زیان ده شدن واحدهای تولیدی و 
عدم توجیه تولید خواهد شد.  در کشور آمریکا و 

کشورهای اروپایی... 

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 3
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توسعه همکاری  در حوزه تولید خودروی داخلی

ایجاد آزمایشگاه هوش 
مصنوعی و دوقلوی دیجیتال

تقاضای ارزی با افزایش سفرهای نوروزی افزایش می یابد

کاهش معاملات غیررسمی در بازار ارز
صفحه3
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» تسریع و تسهیل« در پرداخت وام ازدواج
بانک مرکزی در بخشنامه ای تأکید کرد

رییس جهاد دانشگاهی در مراسم امضای تفاهم نامه 
همکاری جهاددانشگاهی و یک مجموعه صنعتی 
خودرو ســازی از آمادگی این نهاد برای توســعه 
همکاری ها در حوزه تولید خودرو داخلی خبرداد. 
به گزارش جهاددانشگاهی، حسن مسلمی نائینی 
رییس جهاددانشگاهی و دکتر علیمردان عظیمی 
مدیرعامــل یکی از گــروه های صنعتــی  خودرو 
در راســتای توســعه همکاری های فناورانه، فنی، 
تخصصی، پژوهشی، اجرایی، آموزشی و فرهنگی از 
طریق تعامل پویا و سازنده با مراکز علمی و تحقیقاتی 
داخلی و با هدف رفع نیازهای صنعت خودرو، ارتقای 
دانش کارکنان، تقویت هر چه بیشــتر تعاملات و 
استفاده بهینه از امکانات موجود تفاهم نامه همکاری 
امضا کردند. مسلمی نائینی رییس جهاددانشگاهی 
عنوان کرد: هر مدیری که تاکنون به جهاددانشگاهی 
اعتماد کرده نفع بیشتر آن ابتدا به خود آن مجموعه 
رســیده و در حوزه های مختلف این اعتماد انجام  
شده است. وی در ادامه سخنانش از حضور پرشور 
مردم در پای صندوق های رأی و شرکت در انتخابات 
قدردانی کرد و یادآور شــد: مردم حماسه سیاسی 
دیگری آفریدند که نتیجه آن، این بود که دشمنان 
ایران را عصبانی تــر کــرد و امیدواریم منتخبین 
قدر مردم را بدانند و کاری کنند تا مشــکلات آنها 
کمتر شود. رییس جهاددانشگاهی ضمن اشاره به 
اینکه در حوزه های فنی و صنایع که کل فرآیند آن 
وارداتی است مشکلاتی داریم، گفت: در حوزه هایی 
مانند موشکی، هسته ای، نانو، سلول های بنیادین 
و درمان ناباروری که تمامی فرآینــد آن در داخل 
کشور انجام شده موفقیت های بسیار و زایش های 
داخلی داشته ایم. همچنین برای حل این مشکلات 
به پیوست فرهنگی هم نیازمندیم. مسلمی نائینی 
افزود: باید متغیرهای مختلفــی در حوزه صنعت 

خودرو ایجاد شود تا مردم با...

آگهی مناقصات 
شرکت پالایش نفت اصفهان 

ردیف شماره سفارش شرح مبلغ ضمانت نامه )ریال( 

REP-7613519172-L191کنسول ایرانوری آتش نشانی --

REP-7613508217-L142ماشیت جت --

REP-9211213108-L063رنگ 935/000/000

REP-7613605753-F064پمپ سانتریفیوژ 2/261/000/000
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REP-7613605751-F066پمپ461/000/000 
برای کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت www.eorc.ir مراجعه نمایید. 

مدیریت تامین و تدارکات کالا 



اقتصاد2
ایران

توزیع میوه شب عید از 22 اسفند
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
با اشاره به اینکه مباشــرین توزیع کالاهای 
تنظیــم بــازاری در ســطح اســتان تهران 
مشخص شــده اســت، گفت: از ۲۲ اسفند 
 ماه روند توزیع تنظیم بازار میوه شــب عید

 آغاز می شود.
به گــزارش ســازمان جهــاد کشــاورزی 
اســتان تهــران، »جبرئیــل بــرادری« از 
تامیــن 5 هزار تن میــوه و 300 تــن خرما 
شــب عید و ایام نــوروز و ایام مــاه مبارک 
رمضان خبــر داد و افزود: با توجــه به تقارن 
عید نوروز و مــاه مبارک رمضــان، علاوه بر 
 برنامه ریزی های دقیق برای میوه شب عید، در 
زمینه تامین خرمای مورد نیــاز ایام مبارک 
ماه رمضان نیــز ذخیره ســازی های خوبی 
صورت گرفته و مشــکلی در تأمین و عرضه 
این محصول با قیمت های مناسب در سطح 

استان نداریم.
وی با بیان اینکه ســیب درختــی و پرتقال 
با کیفیتی برخوردار اســت اظهار داشــت: 
تنظیم بازار میوه شــب عید امسال در سطح 
شهرســتان های 16گانــه اســتان تهران بر 
عهده ســازمان تعاون روستایی استان تهران 
 اســت و در صورت نیاز شــهروندان افزایش 

می یابد. 
رییس سازمان  جهاد کشاورزی استان تهران 
تصریح کرد: قیمت این اقلام بر اساس مصوبه 
ستاد تنظیم بازار مشخص و توزیع می شود و 
به منظور کســب رضایت عموم مردم استان، 
 میوه هــا از یکنواختــی و کیفیت مناســبی 

برخوردار است.
برادری گفت: با توجه به فرارسیدن ماه مبارک 
رمضان، خرمای مورد نیاز شهروندان در این 
ایام توسط ســازمان تعاون روســتایی برای 
شهرستان ها تهیه شده که یک هفته قبل از 
ماه مبارک یعنی 15 اسفندماه در شهرستان ها 

توزیع خواهد شد. 
وی تصریح کــرد: در حوزه شــهر تهران نیز 
میوه شــب عید تنظیم بازار شــامل سیب، 
پرتقال و خرما بر عهده سازمان میادین خواهد 
بود که در حال حاضر این ســازمان نســبت 
به تهیه محصولات مورد نیــاز در ماه مبارک 
اقدام نموده و در ســطح 300 نقطه میادین 
 تره بار و بازارچه های ســطح شهر عرضه آغاز 

خواهد شد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
در خصوص روند عرضــه کالاهای پروتئینی 
برای ایام مذکور افزود: گوشت قرمز و گوشت 
مرغ منجمد در سطح شهرستان های استان 
و غرفه ســازمان میادیــن تره بــار با قیمت 
مصوب تنظیم بازاری در حال توزیع اســت 
و روند عرضه تا پایان مــاه مبارک همچنان 
ادامه خواهد داشــت. برادری اظهار داشت: 
عــلاوه بر این گوشــت قرمــز گــرم نیز در 
 ســطح شــهر تهــران )ســازمان میادین( 

توزیع می شود.
وی بــا بیــان اینکــه مشــکلی در تامین و 
توزیــع مایحتاج مــردم از جمله گوشــت 
قرمز و گوشــت مرغ، میوه و خرمــا در ایام 
پایانی ســال به ویژه میوه شــب عید نداریم 
تصریح کرد: اجــازه نمی دهیم کوچک ترین 
التهابی در بازار شــب عید، ایام نــوروز و ایام 
 مبارک مــاه در تامیــن و توزیع ایــن اقلام

 اتفاق بیفتد.

خبر

در  مرکــزی  بانــک 
بخشــنامه ای به بانک ها 
تأکید کــرد که نســبت 
بــه پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و 

تسهیل در اخذ ضامن این تسهیلات اقدام کنند.
به گزارش تســنیم، طولانی بودن صف وام ازدواج 
و ســخت گیری بانک ها در اخذ ضامن و وثیقه و... 
موجب شده است رفع نارضایتی ها از عملکرد برخی 
بانک ها در این حوزه به دفعات مورد تأکید شخص 

رئیس جمهور قرار گیرد.
رئیس جمهور در ماه های قبل بارها به این موضوع 
اشاره و تأکید کرده اســت که باید صف وام ازدواج 
از بین برود؛ حجت الاسلام رئیسی 3 اسفندماه  در 
چهارمین جلسه شورای عالی جوانان نیز بار دیگر به 
این موضوع پرداخت و  بانک مرکزی را موظف کرد 
در اسرع وقت نسبت به تعیین تکلیف هزاران زوج در 
انتظار وام ازدواج از جمله رفع مشکل اخذ تضامین 

بانکی اقدام کند.
چند روز بعد از این دســتور رئیس جمهور به بانک 
مرکزی، مدیر اداره اعتبارات این بانک با اشــاره به 
تأکیــدات رئیس جمهوری مبنی بر صفر شــدن و 
کاهش صف تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، تأکید 
کرد: براین اســاس این بانک تمهیداتی اندیشــید 
تا به رغم پیوســتگی و ســیال بودن جریان ورود و 

خروج متقاضیان این تسهیلات، علاوه بر تعهدات و 
سهمیه های ابلاغی به بانک های عامل بابت اعطای 
تسهیلات ازدواج در سال جاری برای کاهش تعداد 
متقاضیان در صف تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، 
بانک های عامل نسبت به پرداخت تسهیلات ازدواج 
به 1۲5 هزار نفــر از متقاضیان در صــف ازدواج و 
پرداخت تسهیلات قرض الحســنه فرزند به تعداد 
110 هزار نفر از متفاضیان در صف تسهیلات مورد 

اشاره تا پایان سال جاری اقدام کنند.

طبق اعلام بانک مرکزی، تعداد متقاضیان در صف 
تسهیلات ازدواج در تاریخ 7 اسفند 140۲ از تعداد 
۲70 هزار نفــر )در تاریخ  ۲4 دی مــاه 140۲( به 

تعداد 183 هزار نفر کاهش یافته است.
5 اسفند ماه هم البته بانک مرکزی در بخشنامه ای 
به مدیران بانک های عامل در پرداخت تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج ابلاغ و تأکید کرد: حسب جزء 
یک بند ب تبصره 16 قانون بودجه ســال جاری، 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج با ضمانت 

فراتر از حدود قانون تخلف محسوب می شود و در 
مراجع ذی صلاح قابل پیگیری می باشد، ضمن آنکه 
مسئولیت حسن اجرای پرداخت تسهیلات مزبور 
نیز، به عهــده بانک مرکزی، بانک ها و مؤسســات 
اعتباری، کلیه مدیران و کارکنان ذی ربط می باشد.

همچنین با عنایت به مفاد بند 6 از بسته نظارتی ـ 
اعتباری که طی نامه شــماره 61790/0۲ به بانک 
ابلاغ شده اســت، مقرر شده اســت »با عنایت به 
تضامین مورد تأکید در بنــد ب تبصره 16 قانون 
بودجه، بانک عامل می باید نســبت بــه دریافت 
تضامین مذکور به صورت دقیــق نظارت و مراتب 
تسهیل آن را با عنایت به تأکیدات و بیانات رئیس 
جمهور در جلسه شورای عالی جوانان به قید فوریت 

فراهم نماید«.
ازاین رو با توجه به مســئولیت مستقیم مدیرعامل 
و اعضای هیئت مدیره آن بانک در حســن اجرای 
مقررات، ضوابط و بخشــنامه های ابلاغی و باتوجه 
به مفاد بســته نظارتی ـ اعتباری، آن بانک موظف 
است ضمن تســریع در اعطای تسهیلات مزبور به 
متقاضیان در صف تســهیلات یادشده، نسبت به 
رعایت کامل قوانین و مقررات مربوطه و لحاظ مفاد 
بخشنامه شــماره 61790/0۲ موضوع تسهیل در 
اخذ ضامن و تسریع در اعطای تسهیلات موصوف؛ 
به تمامی واحدهای ذی ربط آن بانک تأکید کنند 
و بر حسن اجرای آن نظارت دقیق به عمل آورند و 
از نتیجه اقدامات به عمل آمده در این خصوص این 

بانک را مطلع نمایند.

بانک مرکزی در بخشنامه ای تأکید کرد

»تسریع و تسهیل« در پرداخت وام ازدواج

رییس سازمان برنامه و بودجه:
تورم سال آینده مبنای افزایش 

مزد است
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: آنچه مبنای 
پیشــنهاد و تصمیم دولت برای افزایش حقوق و 
دستمزد اســت، تورم انتظاری سال آینده است. 
داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: 
آنچه مبنای پیشنهاد و تصمیم دولت برای افزایش 
حقوق و دستمزد است، تورم انتظاری سال آینده 
اســت. وی افزود: امیدواریــم در مذاکرات میان 
تشــکل های کارگری و دولت به یک نرخ معقول 
افزایش دستمزد برسیم تا موضوع تورم انتظاری از 
کنترل خارج نشود. منظور اظهار کرد: اگر بخواهیم 
رشد حقوق و دستمزد را نســبت به سایر اقشار 
متفاوت افزایش دهیم، این مطابق عدالت برای همه 

اقشار نخواهد بود.

فرار مالیاتــی با اســتفاده از 
حساب های استیجاری 

مدیرکل مالیاتی استان همدان با اشاره به شناسایی 
1500 فقره فرار مالیاتی در این استان گفت: عموما 
روش فرار مالیاتی که مورد استفاده قرار می گیرد، 
اســتفاده از حساب های اســتیجاری است که با 
شناسایی حساب ها و رابطین، یک پرونده بزرگ 

فرار شناسایی شد.
وجیه الله ذکوری مدیرکل امور مالیاتی اســتان 
همدان در خصــوص عملکرد اداره کل اســتان 
همدان در حاشیه نشســت سیاست های مالی و 
مالیاتی کشور گفت:  در 11 ماه سال 140۲، شاهد 
وصول 99 درصدی منابع تعیین شده بودیم که 
معادل 3 هزار و ۲00 میلیارد تومان است. این عدد 
نسبت به سال گذشته 45 درصد رشد داشته است. 
عمده تمرکز ما در سال جاری اتقاء تمکین مودیان 

بوده است.
وی افزود: مالیات 50 درصد مشمولان تبصره 100 
استان همدان صفر بوده است. تنها 3.5 درصد از 
مودیان ما بالای ۲0 میلیون تومان مالیات پرداخت 
کردند. عمده بحث ما در استان همدان تمرکز بر 

فرار مالیاتی بوده است.
ذکوری با اشاره به اینکه ما برای اولین بار در کشور 
یک کارگروه اســتانی برای مبارزه با فرار مالیاتی 
تشکیل دادیم، گفت: این کارگروه با حضور نهادهای 
مختلف از جمله نهادهای قضائی و سیاسی تشکیل 
شــد. نزدیک به 1500 فقره فرار مالیاتی در این 
زمینه شناسایی شده و 700 میلیارد تومان مالیات 

نیز تشخیص و به مودیان ابلاغ شده است.
پرونده های خاصی در این زمینه شناسایی شده 
است. در یک پرونده شــاهد فروش هزار و 100 
میلیارد تومانی گوشت بودیم که این فرد اقدام به 
ارائه اظهارنامه مالیاتی نکرده بود و یا کم اظهاری 
داشت. در مورد دیگری سرنخی از یک شرکت در 
اســتان همدان پیدا کردیم که در کل کشور 13 
هزار میلیارد تومان فاکتور جعلی صادر کرده بود. 
پرونده های مشــابه فرار مالیاتی در حوزه سیگار 
و طلا نیز داریم. وی در خصوص مســیرهای فرار 
مالیاتی گفت: بــه طور مثــال در پرونده فروش 
گوشت، شاهد واســطه گری بین تولیدکننده یا 
واردکننده و توزیع کننده عمده بودیم. در عین حال 
شاهد استفاده از حساب استیجاری یا حساب های 
غیرتجاری بودیم. عموما بحث این دسته استفاده 
از حساب های استیجاری اســت که با شناسایی 
حســاب های و رابطین، این فرار شناسایی شد. 
برای آنکه بتوانیم مالیات های پیش بینی شده را 
وصول کنیم بر روی دو محور تمرکز داریم. محور 
اول شناسایی مودیان جدید و محور دوم مبارزه با 

فرار مالیاتی است.

اخبار
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با پیگیری های شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، مأخذ عوارض صادراتی برخی از مواد خام 
و نیمه خام مشــمول بند )ز( تبصره )6( قانون بودجه 
140۲ با نظر هیات وزیران، بازنگری شد. هیات وزیران 
در نشست 15 بهمن ماه بر اساس نظر اعضای شورای 
گفت و گوی دولت و بخــش خصوصی مأخذ عوارض 
صادراتی برخی از مواد خام و نیمه خام مشــمول بند 
)ز( تبصره )6( قانون بودجه 140۲ را اصلاح کرد که 
بر اساس آن میزان عوارض برخی از کدتعرفه ها کاهش 

یافت. این اصلاحات، نهم اسفندماه ابلاغ شد.
به موجب بنــد )ز( تبصره )6( قانــون بودجه 140۲ 
کل کشــور و به منظور اجرای قانــون جهش تولید 
دانش بنیان و از طرفی توســعه زنجیره ارزش تولید و 
عبور از خام فروشی، صادرات کلیه مواد و محصولات 
معدنی، صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی، محصولات 
نفتی، گازی و پتروشیمی که در فهرست تصویب نامه 
هیأت وزیران راجع به بنــد »ص« تبصره )6( قانون 
بودجه سال 1401 کل کشــور آمده است، مشمول 

مالیات بر درآمد می شود. طبق این مصوبه از ابتدای 
سال 140۲، نیم درصد به مأخذ ارزش صادراتی این 
کالاها به عنوان عوارض صادراتی افزوده و میزان قطعی 
این عوارض در دستورالعملی تعیین شد. در این ارتباط 
هیات وزیران در سال 1401 فهرست مواد و محصولات 
معدنی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت 
خام و نیمه خام را طی مصوبــه ای در ۲7 مهر همان 
سال تعیین و در ســال 140۲ عوارض صادراتی را در 
دستورالعمل بند )ز( تبصره 6 قانون بودجه 140۲ ابلاغ 
کرد. در این بین فعالان بخش خصوصی نسبت به میزان 
عوارضی که برای کد تعرفه ها توسط هیات وزیران ابلاغ 
شد معترض بودند چراکه در صادرات برخی محصولات 
نرخ ۲0 درصد عوارض، بدون در نظر گرفتن شرایط 
بازار آنها، پیش بینی شــده و این اقدام به شدت مورد 

انتقاد صادرکنندگان قرار گرفت.
به باور صادرکننــدگان بخش خصوصــی، دریافت 
این گونه عوارض صادراتی، لطمات جبران ناپذیری به 
صادرات وارد و جذب سرمایه را با اخلال مواجه می کند.

با توجه به اعتراضاتی که وجود داشت، این موضوع در 
صدوهجدهمین نشست شورای گفت وگو مطرح شد و 
از آنجایی که پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مبنی بر بازنگری میزان عوارض صادراتی فهرست مواد 
و محصولات معدنی و صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی، 
محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت مواد 
خام و نیمه خام به کمیسیون اقتصادی دولت ارسال 
شده بود و هنوز طرح و نهایی نشده بود، اعضای شورای 
گفت وگو مقرر کردند میزان عوارض صادراتی مذکور 
به صورت فوری در نشست کمیسیون اقتصادی دولت 
و با حضور نمایندگان اتاق ایران مطرح و بازنگری شود 

و در نهایت به تصویب هیات وزیران برسد.
این نشســت برگزار شــد و هیات وزیران در جلســه 
15 بهمــن، تعــدادی از ردیف های جدول پیوســت 
دســتورالعمل بند )ز( تبصره )6( قانون بودجه 140۲ 
را اصلاح کرد که بر اســاس آن میزان عوارض برخی از 
 کدتعرفه ها کاهش یافت. این اصلاحات نهم اســفند

 ابلاغ شد.

رئیس هیئت مدیره فدراسیون صادرات انرژی و صنایع 
وابسته ایران گفت: اگر طبق مذاکرات صورت گرفته با 
روس ها و مفادی که در تفاهم نامه قید شده آنها بتوانند 
بخشی از بازارهایی که دارند در اختیار ما قرار دهند و 
در بازارهای ثالث نیز حضور مشترکی با ما داشته باشند 
بدون شــک رونق خوبی برای بنگاه های اقتصادی ما 
در حوزه نفت و انرژی فراهم خواهد شــد. حمیدرضا 
صالحی درباره امضای تفاهم نامه با روس ها در بخش 
انرژی اظهار داشــت: ما در این تفاهم نامه قصد داریم 
که ظرفیت های خودمان را به لحاظ فنی، تکنولوژی 
و حوزه هایی همچون نفــت، گاز و برق تجدیدناپذیر 
که در آن فعال هستیم به طرف روسی معرفی کنیم 
چراکه تمام تلاش خودمان را برای ارائه بهترین متریال 
و خدمات در این حوزه ها جمع آوری کردیم و در حال 
حاضر زمان ارائه این خدمات از طریق کشورهایی چون 

روسیه به بازارهای جهانی فرا رسیده است.
وی افزود: اگر طبق مذاکرات صورت گرفته با روس ها و 
مفادی که در تفاهم نامه قید شده آنها بتوانند بخشی از 

بازارهایی که دارند در اختیار ما قرار دهند و در بازارهای 
ثالث نیز حضور مشترکی با ما داشته باشند بدون تردید 
رونق خوبی برای بنگاه های اقتصادی ما در حوزه نفت و 
انرژی فراهم خواهد شد. رئیس هیئت مدیره فدراسیون 
صادرات انرژی و صنایع وابسته ایران با بیان اینکه بیش 
از 7 هزار بنگاه اقتصادی در کشــور ما در حوزه انرژی 
فعال هستند تصریح کرد: این نهادها نیاز به پشتوانه 
برای حضور در بازارهای خارجی دارند چراکه رویکردها 
و اهداف آنها در داخل کشور اشباع شده و باید به سمت 
بازارهای جهانی حرکت کننــد از این رو اگر روس ها 
همانطور که در حرف متعهد شدند در عمل نیز همراه 
ما باشــند ما می توانیم در جهت انتقال تکنولوژی و 
دانش فنی همراه آنها باشیم تا بتوانیم در حوزه انرژی 

در بازارهای جهانی حضور پیدا کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ما می توانیم در برخی از حوزه ها 
مثل LNG و نیروگاه های سیکل ترکیبی و بخاری از 
توانمندی روس ها استفاده کنیم که امیدواریم در قالب 
این تفاهم نامه این اهداف محقق شود. صالحی تاکید 

کرد: ما باید در عرصه انرژی قطعا بین المللی شویم تا 
بتوانیم سهم بیشتری در بازارهای جهانی داشته باشیم 
از این رو یکی از بخش های فعالیت ما در این راســتا 
کار با روس ها است که ما امیدواریم بتوانیم با توجه به 
رویکردهای دو کشور در این زمینه موفق باشیم. وی 
درباره میزان حمایت دولــت از بخش خصوصی و به 
خصوص این تشکل در جهت پیشبرد اهدافش گفت: 
بدون شک حمایت  دولت از ما و بسیاری از تشکل های 
خصوصی به اندازه نیست و ما اگر بخواهیم خودمان را با 
تشکل های همسو مثلا در کشوری چون ترکیه مقایسه 

کنیم متوجه خواهیم شد که اصلا حمایت نمی شویم.
رئیس هیئت مدیره فدراسیون صادرات انرژی و صنایع 
وابسته ایران بیان داشت: بدون تردید اگر ما مورد حمایت 
جدی و موثر قرار نگیریم این روند باعث می شــود که 
نتوانیم به موفقیت های خوبی دست پیدا کنیم بنابراین 
دولت باید در معاملات اقتصادی حضور خود را حداقلی 
کرده و روی بخش خصوصی حساب ویژه ای باز کند تا 

درآمدهای صادراتی کشور افزایش یابد.

تفاهم برای واگذاری بخشی از بازار انرژی روسیه به ایرانمأخذ عوارض صادراتی برخی مواد خام و نیمه خام اصلاح شد
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مدیرکل دفتر غرب آســیای ســازمان توسعه 
تجارت گفت: با برنامه ریزی های سازمان توسعه 
تجارت ایــران، کالای ایرانی را در ســبد خانوار 
ســوری خواهیم برد و اگر این موفقیت حاصل 
شود ایران می تواند بازار سوریه را در زمینه مواد 

غذایی تصاحب کند.
عبدالامیر ربیهاوی، مدیرکل دفتر غرب آسیای 
سازمان توسعه تجارت گفت: کشور سوریه یکی 
از کشورهای هدف صادراتی جمهوری اسلامی 
است. او گفت: یکی از مهمترین ورود بازار سوریه 
شــرکت های ایرانی باید در این بــازار حضور 
پیدا کنند به طور کلی در حــال حاضر تجارت  
کشــورمان با ســوریه چیزی بالغ بر 6  میلیارد 

دلار است.
او افزود: حجم تجارت سوریه با جهان 6 میلیارد 
دلار است که در این بین  سوریه 1 میلیارد دلار 
صادرات و 5 میلیارد دلار واردات دارد،و ما آماده 

حضور شرکت هایمان در این بازار هستیم. 
ربیهاوی افزود: بندر لاذقیه سوریه در این کشور  

یک فرصت برای صادرات به کشــورهای شمال 
آفریقا است و اگر بتوان صادرات ایران از سوریه 
به سایر کشورها را فعال کنیم،یک مزیت تجارت 
با سوریه را بازگشایی کردیم، ما آماده همکاری 
با شرکت های بازار سوریه هستیم. او بیان کرد: 
همچنین بــا برنامه ریزی های صــورت گرفته 
سازمان توسعه تجارت ایران، کالای ایرانی را در 
سبد خانوار سوری خواهیم برد و اگر این موفقیت 
انجام شود  کشور ما  می تواند بازار سوریه را  در 

زمینه مواد غذایی تصاحب کند.
مدیرکل دفتر غرب آســیایی ســازمان توسعه 
تجارت گفت: در گذشته برای صادرات به سوریه 
دو مســیر که  نخســت، کالاها از مرز زمینی به 
ترکیــه و از بندر مرســین و دیگــری از طریق 
بندرعباس شــکل می گرفت. او گفت: در حال 
حاضر با بازگشــایی راه ترانزیت عراق، یک روزه 
کالاها به ســوریه خواهند رسید، همچنین هم 
اکنون کامیون های سوری و عراقی در مرز مهران 

آماده حمل کالا به خاک سوریه هستند.

با توجه به ممنوعیت فروش بلیت چارتری در نوروز، 
ایرلاین ها درحال فروش بلیــت چارتری عتبات 
هستند؛ در حالی که در آستانه شب های قدر ماه 
مبارک رمضان افراد زیادی خواهان ســفر به این 
مسیر خواهند بود. به گزارش مهر، با توجه به آستانه 
عید و ماه مبارک رمضان قیمت بلیت های نوروزی با 
افزایش 100 درصدی مواجه شده است. همچنین 
با توجه به نزدیکی »شب قدر« تعدادی زیادی از 

افراد تمایل به سفرهای عتبات خواهند داشت.
البته وزارت راه به ســازمان هواپیمایی کشوری 
طی روزهــای اخیر از ممنوعیــت فروش بلیت 
چارتری در بازه زمانی نوروزی )1403( خبر داد 
و اعلام کرد »فروش بلیت چارتری هواپیما از ۲4 
اســفند تا 17 فروردین برای پروازهای داخلی و 
پروازهای بین المللی بــه خصوص نجف ممنوع 
است.« در ماه های گذشته قیمت بلیت پروازها 
بدون مجوز گران شد که البته مسؤولان چندین 
بار برخی از خطوط پــروازی و دفاتر را جریمه 
کرده اند اما آن ها بی توجه به هشــدار ســازمان 

هواپیمایی همچنــان اقدام به گران فروشــی 
می کنند. افراد با یک رصد ســاده در سایت های 
مجاز به عرضه بلیــت هواپیما به راحتی متوجه 
افزایش قیمت خواهند شد؛ قیمت بلیت یک طرفه 
به نجف به یک بــاره از 4 میلیون بــه 8 میلیون 
افزایش یافت که چنین روندی نیازمند مداخلت 
جدی از سوی سازمان هواپیمایی کشور و وزارت 
راه و شهرسازی اســت. با توجه به سودجویی و 
یکه تازی ایرلاین ها در عرضه بلیت به نظر می رسد 
که سازمان و ارگان های مربوطه به یک تماشاچی 
تبدیل شدند و در راستای عید نوروز راهکارهای 

جدی در دستور کار نخواهند داشت.
البته ناگفته نمانــد اقدامات این ســازمان در 
خصوص انسداد سایت های متخلف گران فروش 
حائز اهمیت خواهد بود اما ایــن بازار به قدری 
نابسامان اســت که علاوه بر شکایت مسافرین، 
شــرکت های هوایی نیز از این موقعیت در حال 
سو استفاده هستند و بر اساس دلخواه بلیت ها را 

قیمت گذاری و در بازار عرضه می کنند.

بر اســاس گزارش ها طی دو ســال گذشته بیش 
از 4 میلیــون و 500 هزار نفــر در مراکز آموزش 
فنی و حرفه ای دولتــی و خصوصی از آموزش های 
مهارتی بهره مند شــده اند. یکــی از عوامل موثر و 
کلیدی در توســعه جوامع، آموزش نیروی انسانی 
است که در صورت سیاســت گذاری و برنامه ریزی 
صحیح می تواند مزایای بسیاری به لحاظ اقتصادی 

و اجتماعی به دنبال داشته باشد.
کارشناســان بر این باورند که ارائــه آموزش های 
مهارتــی نوعی ســرمایه گذاری اســت و توجه به 
دوره های کارآموزی و مهارت آموزی علاوه بر ایجاد 
زمینه اشــتغال و خلق فرصت های شغلی به حل 
مشــکل بیکاری کمــک کرده و موجــب افزایش 
بهــره وری در مجموعه ها و بنگاه هــای اقتصادی 

می شود.
عملکرد آموزشی سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
طی 9 ماه 140۲ نشان می دهد که 75۲ هزار و 91۲ 
نفر دوره آموزش دولتی ارائه شده که از این میزان، 

331 هزار و 8۲7 نفــردوره در بخش صنعت، ۲65 
هزار و 680 نفر دوره در بخش خدمات، 93 هزار و 
۲89 نفر دوره در بخش فرهنگ و هنر و 6۲ هزار و 

116 نفر دوره در بخش کشاورزی بوده است.
همچنین طــی این مــدت یک میلیــون و 190 
هــزار و 836 نفر دوره آموزش غیردولتی توســط 
آموزشگاه های آزاد و شاغلین بنگاه های اقتصادی 
ارائه شده که بیشترین میزان دوره آموزشی متعلق 
به بخش خدمات با بیش از 673 هــزار نفر دوره و 
بخش صنعت با 466 هزار و ۲31 نفر و کمترین دوره 
آموزشی ارائه شده متعلق به بخش های کشاورزی و 

فرهنگ و هنر بوده است.
در این راســتا مهرداد عظیمی - معاون وزیر کار و 
رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفــه ای از وجود 
19 گروه هدف ســازمان فنی و حرفه ای شــامل 
روســتائیان، عشــایر، دانش آموزان و دانشجویان 
و افراد با بضاعت کم خبر داده کــه به طور رایگان 

آموزش های فنی و حرفه ای را فرا می گیرند.

به گفتــه وی ســازمان آمــوزش فنی وحرفه ای 
از جملــه مجموعه های دولتی اســت کــه تجربه 
خوبی در واگــذاری مأموریت های محوله به بخش 
خصوصــی دارد و یکی از اقدامات خوب ســازمان 
توســعه و ایجاد مراکز جوار کارگاهی بوده است؛ 
به نحوی که آموزش ها در کنار صنایع و بنگاه های 
صنعتــی و کارگاهــی ارائــه می شــود و بیش از 
 4000 مرکز جوار کارگاهی هم اکنون در کشــور 

فعال است.
عظیمی دامنه فعالیت هــای آموزش مهارتی ایران 
را متنوع دانست و گفت: یکی از فعالیت ها آموزش 
متناسب با آمایش سرزمین و ظرفیت های اقلیمی 
اســت و علاوه بر تربیــت نیروی ماهر در کشــور، 
توانمندی ساخت و تجهیز مراکز آموزش مهارتی 

در کشورهای دیگر را نیز داریم.
در حال حاضر عمده گروه های هدف آموزش های 
مهارتی ســازمان آموزش فنی و حرفه ای را دانش  
آموزان، دانشــجویان و فارغ التحصیلان، سربازان 

وظیفه، کارجویان، شــاغلین بنگاه های اقتصادی، 
اتحادیه ها و اصناف، ساکنین مناطق محروم، مرزی 
و سکونتگاه های غیررســمی، گروه های در معرض 
آسیب و زنان سرپرست خانوار، کودکان کار، زنان 
خانه دار، افراد دارای معلولیت، روستائیان و عشایر، 
زندانیان، معتــادان بهبودیافته، آســیب دیدگان 
اجتماعی، اتباع خارجی و مربیان سایر کشورهاست.

ســازمان آموزش فنی و حرفه ای با داشــتن 650 
مرکز آموزش دولتی و ۲0 هزار و 794 آموزشــگاه 
آزاد فعال فنی و حرفه ای و بیــش از 5400 مرکز 
جوار کارگاهی سهم بســزایی در ارائه آموزش های 
مهارتی، تولید استانداردهای آموزشی و ارزشیابی 
نیــروی کار دارد. طبق آمارها بیــش از 45 درصد 
ورودی های مراکــز آموزش دولتــی و غیردولتی 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای را فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی تشــکیل می دهند، از این رو توجه به 
مهارت های اشتغال پذیری افراد درکنار مهارت های 

فنی امری ضروری است.

دلالی ایرلاین ها از افزایش قیمت بلیت ورود کالا های ایرانی به سبد غذایی سوریه

۴.۵ میلیون نفر ظرف دو سال دوره  مهارتی دیدند

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

کارشــناس انرژی با بیان اینکه میــزان مصرف گاز در ۱۰ ســال 
اخیر از رشــد تولید آن پیشــی گرفته اســت، گفت: اگــر دنبال 
مدیریت مصرف نباشــیم با روند رشــد آن در ســال های آینده با 
۳۰۰ میلیون متــر مکعــب ناتــرازی گاز، مواجه خواهیم شــد؛ 
 بنابراین باید به ســمت افزایــش بهره وری و بهینه ســازی مصرف 

حرکت کنیم.
محمدصادق مهرجو با اشاره به روند مصرف انرژی در کشور، اظهار 
داشت: از سال های گذشــته تا کنون وابستگی زیادی به انرژی های 
فسیلی مثل گاز، نفت، بنزین و گازوئیل داریم. از نیمه دوم دهه ۷۰ 
با گسترش شبکه گازرسانی و با توجیه بسط رفاه و عدالت اجتماعی 
اقدام به توسعه شبکه گاز کشــور کردیم که با شروع توسعه پارس 
جنوبی، گازرسانی به شهرها، کلانشهرها و شهرهای کوچک شتاب 

گرفت.
وی با اشاره به عقب ماندگی تولید نســبت به مصرف، گفت: در ۱۱ 
سال اخیر و از سال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ سالیانه ۴.۸ درصد رشد مصرف 
گاز داشتیم در حالی که رشد تولید گاز، ۳.۸ درصد در یال بوده؛ لذا 
سالانه یک درصد تولید از مصرف عقب ماند. کارشناس انرژی گفت: 
گاز برای ما یک کالای مصرفی محسوب نمی شود، بلکه استراتژیک 
بوده و در آینده نیز نقش مهم تری خواهد داشــت، زیرا نیروگاه ها، 
صنایع، شهرک های صنعتی، پتروشــیمی ها نیازمند گاز هستند و 
علاوه بر ان در موقعیتی قرار داریم که می توانیم تبدیل به هاب گازی 

منطقه شویم.
مهرجو با بیان اینکه ۴۰ درصد گاز کشور در بخش خانگی و صنایع 
غیرعمده مصرف می شود، بیان کرد: ۳۰ درصد از گاز مصرفی کشور 
مربوط به پتروشــیمی، صادرات و صنایع عمده است و ۳۰ درصد به 

نیروگاه ها اختصاص پیدا می کند. وی ادامه داد: البته از گاز به عنوان 
فشار افزا و برای حفظ فشــار در میادین نفتی اســتفاده می کنیم، 
چنانچه اگر به میادین نفتی گاز تزریق نشود، مقدار زیادی از تولید 
نفت را از دست می دهیم و باعث کاهش درآمدهای نفتی خواهد شد؛ 
بنابراین تقریبا به یک میلیارد و ۳۸ میلیون متر مکعب گاز ســبک 

نیاز داریم.
این کارشــناس تصریح کرد: ضریب نفوذ گاز در کشــور از سال ۹۶ 
تا کنون به بالای ۹۸ درصد رســیده و با گازرســانی به سیستان و 
بلوچستان به ۱۰۰ درصد می رسد که باعث شده کشور به یک حامل 
انرژِی ارزان وابسته شود. مهرجو به ضریب نفوذ گاز در مصارف ایران 
و روسیه اشاره کرد و گفت: روســیه اولین دارنده گاز دنیا و دومین 
تولیدکننده و ایران چهارمین تولیدکننــده و دومین دارنده منابع 
گازی جهان است. ضریب نفوذ خانگی گاز در روسیه حدود ۵۰ درصد 

است اما در ایران بالای ۹۰ درصد می رسد.
وی با اشاره به بهره وری در تولید گاز کشور، تاکید کرد: ما در صنعت 
نفت یک گاز غنی داریم و از چاه های نفت اســتخراج می شود که در 
اختیار پالایشگاه های گازی قرار می گیرد و پس از آن تبدیل به گاز 
سبک شده و به خطوط لوله تزریق خواهد شد؛ در این انتقال گازهای 
همراه ســوزانده می شــود و برای جلوگیری از این گاز سوزی باید، 
سیستم های فرآورشی گاز را تقویت کنیم تا از این مسیر گاز کمتری 
را ســوزد و آن گاز برای تزریق گاز به میادین نفتیو یاد در صنایع و 

صادرات استفاده کنیم.
کارشناس حوزه انرژی با اشاره به میزان گاز سوزی در سال گذشته، 
اظهار داشت: در سال گذشته، ۹۳۶ میلیون متر مکعب تولید گاز غنی 
داشتیم که ۸۷۰ میلیون متر مکعب گاز تحویل شبکه گازی کشور 

شــد، یعنی ۶۶ میلیون متر مکعب گاز را هنگام فراورش )گاز فلر( 
سوزاندیم. مهرجو گفت: دو فاز پارس جنوبی ۵۶ میلیون مترمکعب 
گاز تولید می کند که ۱۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز دارد، در 
صورتی که به صورت یکجا، ۶۵ میلیون متر مکعب گاز را سوزاندیم. 
امســال نیز تا پایان آذر ماه ۹۳۰ میلیون متر مکعب گاز استحصال 
کردیم که حدود ۸۵۰ میلیون متر مکعب گاز به شبکه منتقل شد که 

اختلاف ۷۰ میلیون متر مکعبی وجود دارد.
وی با اشاره به نحوه قیمت گذاری گاز گفت: قیمت گذاری گاز برخلاف 
نفت خام کاملًا منطقه ای است، در صورتی که بازار داخلی کشور، تابع 
قیمت های جهانی نیست. چنانچه گاز را به نیروگاه ها هر متر مکعب 
۱۰۰ تومان بدهیم و به مصرف کننــدگان خانگی متر مکعبی ۱۴۰ 
تومان اختصاص پیدا می کند که این ارزان بودن دلیلی است که در 

کشور به سمت تنوع بخشی به سبد سوختی حرکت نکردیم.
این کارشــناس حوزه انرژی با اشاره به لزوم شــکل گیری معاونت 
انرژی ذیل ریاست جمهوری، بیان کرد: این معاونت باید با سیاست 
گذاری هــای کلان بتواند در وزارتخانه های مربوطه سیاســت های 
خود را اتخاذ کند؛ در صورت که می توان پروژه های بهینه ســازی را 

به سرانجام رساند.
مهرجو گفت: اگر دنبال مدیریت مصرف و بهینه ســازی نباشــیم 
و جلوی رشــد مصرف را نگیریم، بــا توجه بــه ۳۰۰ میلیون متر 
مکعب ناتــرازی گاز، دچار بحران خواهیم شــد؛ لــذا باید با اعمال 
سیاســت های جدید در حوزه صنایع گازی از جمله پتروشیمی ها 
و نیروگاه های داشته باشــیم. همچنین مباحثی نظیر تعرفه گذاری 
پلکانی، جمع آوری گازهای همراه، توجه به بهینه ســازی و دوری از 

سیاسی کار را نیز مورد توجه قرار بگیرد.

میزان مصرف گاز از رشد تولید پیشی گرفته است
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مجموع تجارت خارجی کشور در ۱۱ ماهه سال 
جاری، ۱۳۶ میلیون تن کالا به ارزش ۸۸ میلیارد 
دلار مبادلات تجاری کشــورمان با ۱۰ شریک 

تجاری ایران بوده است.
بــه گــزارش وزارت اقتصاد، دولت ســیزدهم 
همــواره تلاش کــرد تا بــا تقویت صــادارت 
غیرنفتی، اتــکای کشــور را در زمــان تحریم 
فروش نفت بــه این مســاله کاهــش دهد، از 
این جهت با حمایــت از صادرکننــدگان و نیز 
بخش تولید بــرای کاهش هزینه هــای تولید 
و نیز مشــوق های مالیاتــی و صادراتی، تولید 
کنندگان را برای تولیــد کالای با کیفیت جهت 
صــادارت ترغیب کند و در عیــن حال با حذف 
 برخی موانع بروکراســی در این بخش صادارت 

رونق گیرد.
ایران علاوه بر مقاصد صادارتی ســنتی، در این 
دوره ســعی کرد با کمک رایزن هــای تجاری، 
مشــتری های جدیدی برای کالاهای غیر نفتی 
خود بیابد. طبق آمار منتشــر شــده از گمرک، 
از مجموع تجارت خارجی کشــور در ۱۱ ماهه 
ســال جاری، ۱۳۶ میلیون تــن کالا به ارزش 
۸۸ میلیــارد دلار مبادلات تجاری کشــورمان 

با ۱۰ شــریک تجاری ایران بوده اســت. چین، 
امارات، ترکیه، عراق، هند، پاکستان،روســیه، 
عمان، آلمان و افغانســتان به عنوان مهمترین 
شــرکای تجاری ایران محســوب می شوند که 
۸۴درصد از ارزش کل مبادلات را تشــکیل می 
شوند و ۱۶ درصد دیگر نیز مربوط سایر کشورها 
است. در این بین ۶ شــریک تجاری ایران یعنی 
چین، افغانســتان، روســیه،امارات، پاکستان 
وعمان در ۱۱ ماهه امسال به لحاظ وزن و حجم 
افزایش مبادلات را با ایران داشته اند. بیشترین 
افزایش مبادلات با کشــور روســیه در این بازه 
زمانی رقم خورده است که بوده که به لحاظ وزن 
 ۵۴درصد و به از نظــر ارزش ۲۴درصد افزایش 

داشته است.
مبادلات تجاری با هند نیز در سال جاری از نظر 
وزن ۲۰درصد افزایش داشته اما به لحاظ ارزش 
۱۶درصد کاهش داشته است. ۱۰ شریک تجاری 
اول ایران شــامل چین، امــارات متحده عربی، 
ترکیه، عراق، هند، پاکستان، فدراسیون روسیه، 
عمان، آلمان و افغانستان بوده است که ۸۴ درصد 
از ارزش کل مبادلات تجاری کشــور را به خود 

اختصاص داده اند.

وزیر جهاد گفت: روزانه ۱۰ هزارتن گوجه فرنگی، 
ســیب زمینی و پیاز از کشــور صادر می شود. 
محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی گفت: 
سرزمین ایران نسبت به کشــورهای همسایه، 
وسیع است و با ۸۵ میلیون نفر جمعیت، مهمانان 
زیادی از کشورهای همسایه را میزبانی می کند، 
از این رو، تامین و امنیــت غذایی داخل اهمیت 

دارد.
او با اشاره به دغدغه رهبر انقلاب و رییس جمهور 
در معیشت و سفره مردم، یادآور شد: غذای مردم 
با تولید داخلی و بخش کوچکی از آن با واردات 
قابل تامین اســت، یعنی تا جــای ممکن، نگاه 
مدیریت کلان کشاورزی معطوف به تولید داخل 
اســت، چرا که واردات، بنیان تولید را تضعیف 

می کند.
وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه شعار ما حمایت 
از تولید و تولیدکننده داخلی با نگاه به صادرات 
اســت، تاکید کرد: صادرات تولید را توســعه و 
تولیدکننده را تقویت و حمایت می کند و ضمن 
ایجاد ثروت برای کشور، بازار داخل را هم تنظیم 
می کند، از نظر اقتصادی در دنیا بر همین اساس 
بازار را مدیریت می کنند که کشــور چین نمونه 
بارز آن اســت. نیکبخت با بیان اینکه روزانه به 
۹ هزار تن مرغ گرم در کشــور نیاز داریم، گفت: 
تامین این میزان، بدون تولید امکان پذیر نخواهد 
بود زیرا عــلاوه بر محدودیت های لجســتیک 
کشــورهای همســایه توان تامین نیاز ایران را 

ندارند.
او ادامــه داد: برای تولید نیاز بــه امکاناتی نظیر 
آب، خــاک، اقلیم و منابع مالــی داریم اما ما در 
آب و خاک اقلیــم محدودیت داریــم لذا نمی 
توانیم تولید را در واحد ســطح و به صورت افقی 
توسعه دهیم و باید به ســمت کشاورزی دانش 
بنیان برویم. باید با اســتفاده از دانشــکده های 
کشاورزی و شــرکت های دانش بنیان به سمت 
کشــاورزی بهره ور با راندمان بالا پیش برویم. 
نیکبخت با بیان اینکه دو ســوم از باغات کشــر 
درجه ۲ و درجه ۳ هستند، افزود: اگر بتوانیم در 
بازه زمانی ۱۰ ســاله باغات درجه ۲ را به باغات 
درجه یک و باغات درجه ۳ را بــه درجه ۲ ارتقا 
 دهیم راندمان در واحد ســطح عملکرد بهتری 

خواهد داشت.
او با اشــاره به اینکه ۲ میلیون هکتار کشت آبی 
گندم در کشور داریم که به صورت متوسط ۴.۵ 
میلیون تن برداشــت محصول انجام می شود، 
گفت: اگــر بهره وری را افزایــش دهیم به بیش 
از ۷ میلیون تن خواهد رســید و در این صورت 
بدون نیاز به دیمزارها بــه خودکفایی خواهیم 
 رســید. وزیر جهاد با بیان اینکــه اولویت ما در 
زیر ســاخت ها، آبخیــزداری و آبخــوان داری 
اســت، افــزود: در ســال هــای اخیــر بخش 
آبخیــزداری و آبخــوان داری مــورد غفلــت 
واقع شــده و میــزان جــذب اعتبــار در این 
بخــش در ســال ۱۴۰۲ از ۵ هــزار میلیــارد 
 تومان بــه ۲ هــزار میلیــارد تومــان کاهش 

یافته است.
او ادامه داد: آبخیزداری به جلوگیری از فرسایش 
خاک و ســیلاب کمک می کند که اکنون ۲۰ 
میلیون هکتار در حال مطالعه اســت و ظرفیت 
آبخیزداری تا ۹۰ میلیون هکتار در کشور وجود 
دارد و خوشبختانه دانش آن بومی سازی شده و 
مشارکت مردمی هم در این بخش بیشتر است؛ 
در هر هکتار اگر ۵ تا ۶ میلیون تومان هزینه شود 
می توان ۹ میلیون هکتار در ســال آبخیزداری 
انجام دهیم و پس از ۱۰ ســال بــه ۹۰ میلیون 

هکتار آبخیزداری برسیم.
او با بیان اینکه اولویت دیگر ما طرح های زیربنایی 
آب و خاک است، گفت: پوشــش قنوات، کانال 

ها، شــبکه های آبیاری و زهکشی و آبرسانی به 
باغات و مزارع طرح های اولویت دار آب و خاک 
است. نیکبخت در رابطه با ســرمایه گذاری در 
بخش کشــاورزی عنوان کرد: اولویــت اول ما 
در زمینه ســرمایه گذاری باید شــیلات، آبزی 
 پروری، صید و صیادی به خصوص پرورش ماهی 

در قفس باشد.
 او ادامــه داد: در دولت ســیزدهم تعداد قفس 
های پــرورش ماهــی در دریــا از ۱۳۳ عدد به 
۳۵۰ عدد رسیده اســت، ما فرصت های زیاد و 
ظرفیت بزرگی برای ســرمایه گــذاری در این 
حوزه داریم. ســواحل شــمالی و جنوبی کشور 
استعداد بالایی برای احداث مزارع پرورش ماهی 
و میگو دارنــد همچنین ۵۵۰ هــزار حلقه چاه 
قانونی داریم که می توانیم استخرهای پرورش 
 ماهی گرمابی و ســردابی را در کنار این چاه ها 

احداث کنیم.
وزیر جهادکشاورزی تاکید کرد: این حوزه بسیار 
برای کشــور ارزآوری دارد امــا در آبزی پروری 
تاکنون کمتــر از ۱۵ درصد ظرفیت اســتفاده 

شده است.
 او با بیــان اینکه صنایــع تبدیلــی و تکمیلی 
یکی از بخش های ارزآور برای کشــور اســت، 
گفت: یک میلیــون و ۸۰۰ هزار تــن گوجه در 
کشور برداشــت می شــود که بیش از نیمی از 
آن توســط صنایع تبدیلــی و تکمیلی جذب و 
فرآوری می شــود. ما همچنیــن صادرکننده 
لبنیات هستیم و هر چه صنایع را گسترش دهیم 
برای کشــور ارزآوری بیشــتری خواهد داشت. 
وزیر جهاد گلخانــه ها را اولویــت دیگر وزارت 
جهادکشــاورزی عنوان کرده و گفــت: با توجه 
به شــرایط آبی در کشــور باید به سمت توسعه 
گلخانه ها برویم تا در مصــرف آب صرفه جویی 
 شــده و محصول بیشــتر و با کیفیت برداشت 

شود.
 او ادامه داد: بــرای تامین منابع نــگاه ما نباید 
به دولت و بانک ها باشــد، بیش از ۹۵ درصد از 
فعالیت های کشــاورزی در کشور توسط بخش 
خصوصی انجام می شــود، لذا ثروت و سرمایه 
در دست مردم اســت و اگر بتوانیم این ثروت و 
سرمایه را مدیریت کنیم می توانیم در تولیدات 
محصولات کشــاورزی به خوبــی نقش آفرین 
باشــیم. وزیر جهادکشــاورزی تاکیــد کرد: ما 
باید برای صادرات تولیــد کنیم ، توقف در تولید 
درســت نیســت در بخش طیور،جوجه ریزی 
برای اســفند به اندازه بهمن انجام می شــود و 
 اگر مازادی در تولید وجود داشــته باشد صادر 

خواهد شد.
 او ادامه داد: روزانه ۱۰ هزار تن سیب زمینی، پیاز و 
گوجه فرنگی از کشور صادر می شود و محدودیت 
های استانی برای تولید این محصولات برداشته 
شده است اما در هیچ سالی بازار به اندازه امسال 
در آرامش نبوده است. نیکبخت افزود: تجارت و 
بازرگانی باید با تولید داخل گره بخورد تا کشاورز 

دغدغه تولید نداشته باشد.
او در رابطه با توقف کشــتار دام مولد در ســال 
۱۴۰۲ گفت: امســال حدود یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار تن نهاده دامی مدت دار بین عشــایر توزیع 
شد تا دام مولد تغذیه شود و به کشتارگاه فرستاده 
نشود؛ در سال ۱۴۰۰، بالغ بر ۱۷ میلیون و ۵۰۰ 
هزار دام در کشور کشتار شــد که عواقب آن در 
تامین گوشــت قرمز دامن گیر کشور است. وزیر 
جهادکشاورزی گفت: تلاش می کنیم سیاست 
ها در حوزه واردات، صادرات، زیرســاخت ها و...  
به گونه ای باشــد که به تولید آسیب وارد نشود، 
در روزهای ماه رمضان و عیــد نوروز هم تلاش 
می کنیم آرامش بازار برهم نخورد و فراوانی برای 

مردم و جامعه رقم بخورد.

محققان نوعی کاغذ دیواری نانویی ســاختند که 
می تواند جریان برق را به امواج مادون قرمز تبدیل 

کند و موجب گرمایش داخل ساختمان شود.
محققان انگلیســی نوعی کاغذ دیــواری تقویت 
شــده با گرافن برای گرمایش داخل ساختمان را 
مورد آزمایش و ارزیابی قــرار دادند. در این برنامه 
آزمایشی، ۴۵ ساختمان مورد بررسی قرار گرفت 
تا عملکرد نوعی کاغذ دیواری مادون قرمز حاوی 
گرافن از نظر میزان گرمایش داخل ســاختمان 
در بوته آزمایش قرار گیرد. این فناوری برای حل 
مشــکل نشــت گرما و نقص عملکرد عایق های 

ساختمانی توسعه یافته است.
این کاغذ دیواری ساخت شرکت نکسجین هیتینگ 
)NexGen Heating( می تواند با نشر پرتوهای 
مادون قرمز به گرم شدن داخل ساختمان کمک 
کند. این کار شبیه به کاری است که نور خورشید 
در ساختمان انجام می دهد. این فناوری هم کارایی 
بالایی دارد و هم قابلیت شخصی ســازی داشته و 
می تــوان آن را برای هر اتاق به صــورت جداگانه 

تنظیم کرد.
این فناوری نوید محصولی بی نظیر برای خانه ها را 
می دهد که قابلیت ادغام با پنل های خورشیدی را 

داشته و می تواند سنگ بنای یک زندگی پایدار باشد 
و به شکل قابل ملاحظه ای مصرف سوخت را کاهش 
دهد. محققان به سرپرستی دکتر مایک سیبرت به 
دنبال استفاده از فناوری مادون قرمز هستند تا نیاز 
به منابع گرمایی سوختی سنتی را در این کشور 
کاهش دهد. این کاغذدیواری حرارتی با حفظ گرما 
و آزاد کردن آن به آرامی، یک راه حل امیدوارکننده 

برای گرمایش سبز است.
سیبرت در این زمینه گفت : هر آنچه که تاکنون به 
آن رسیدیم، مثبت است. مزیت سلامتی، هزینه 
کم، مزایای کاهش انتشار کربن از جمله نقاط مثبت 
این فناوری است. یافتن جنبه منفی در این فناوری 

بسیار سخت است.
وی افزود: گرافن موجــود در کاغذ دیواری هنگام 
تغذیه با دو نوار مســی، امواج مادون قرمز منتشر 
می کند. این کاغذ دیواری را می توان تحت شرایطی 
برش زد و از آن مطابق با دکوراسیون و نقاشی اتاق 
استفاده کرد. به گفته کریس پریک رییس انجمن 
مسکن جامعه ناتینگهام )NCHA( این فناوری 
در خانه های قدیمی موجب کاهش سوخت های 
فسیلی می شود و ساکنان این خانه ها را وادار می 

کند که به گرمایش برقی سبز رو بیاورند.

یک شــرکت دانش بنیان فعــال در زمینه طراحی 
و ساخت انواع ربات های بازرســی عملیاتی، موفق 
به ساخت ربات شــیارزن چاه عمیق با هدف احیا و 
آبدهی مجدد این چاه ها با یک پنجم قیمت نمونه های 
مشابه خارجی شده است. به گزارش مرکز ارتباطات 
و اطلاع رســانی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری در پی کمبود آب در 
ایران و با توجه به وضعیت جغرافیایی کشــور که در 
منطقه ای نیمه خشک واقع شــده است، بسیاری از 
کشاورزان و صنعتگران برای بهره برداری بیشتر آب 
در مناطق مختلف به ســمت حفر چاه های عمیق 
روی آورده اند. چاه هایی با عمق تقریبی ۳۰۰ تا ۵۰۰ 
متر که بعدها به دلیل فرسودگی و گرفتگی، پدیده 
فرونشســت و رانش زمین را ایجاد می کنند. در این 
راستا شرکت دانش بنیان ایده کاوان صنعت پردیس 
موفق به ساخت محصولی تحت عنوان ربات شیارزن 
چاه عمیق با هدف ایجاد شیار در دیواره چاه های آب 
و رفع انسدادهای آن به منظور احیاء مجدد این چاه ها 

شده است.
شرکت دانش بنیان ایده کاوان صنعت پردیس، سال 
۱۳۸۷، تحقیقات و فعالیت خــود را در زمینه علوم 
رباتیک صنعتی و کاربردی با هدف ارائه راهکارهایی 

رباتیک در جهت بهبود عملکرد منابع انسانی، به ویژه 
در محیط های غیر قابل دسترسی و مخاطره آمیز و یا 
فعالیت های پیچیده و حساس، آغاز کرد.مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان با اشاره به اینکه با استفاده از 
این ربات چاه هایی را که قبلا حفر شده است و طبق 
نظر کارشناسان با اسکن منطقه پس از پنج تا ۱۰ سال 
استفاده، دچار فرســودگی، گرفتگی شبکه، رسوب 
گرفتگی و در ادامه به دلیل این آسیب ها دچار کاهش 
آبدهی شده اند و باید از رده خارج شوند را مجددا احیا 
می کنیم. ابوالفضل حسنی، با اشاره به بومی سازی 
دوربین ویدئومتری چاه عمیق و دستگاه جک ترمیم 
چاه، اظهار داشت: در واقع ما در ابتدا با دوربین بومی 
سازی شده عیوب و اشــکالات موجود در داخل چاه 
را شناسایی و در مرحله بعد با دستگاه جک ترمیم، 
دفرمگی و انسداد چاه را برطرف و مجددا چاه را احیا 
و قابل استفاده می کنیم. حسنی همچنین با اشاره به 
کیفیت مطلوب این محصول در قیاس با نمونه های 
خارجی، افزود: نمونه خارجی این دستگاه  بین یک 
تا یک و نیم میلیارد تومان قیمــت دارند، اما ما این 
محصول را با حدود یک پنجم قیمت عرضه می کنیم 
و در اختیار پیمانکاران داخلی قرار دهیم که این خود 

باعث خروج ارز از کشور شده است.

در روزهای اخیر قیمت طلا 
و دلار روند افزایشــی داشته 
به طوری  که دلار در بازار آزاد 
وارد کانال ۶۰ هزار تومان شد 
و هر گرم طلا نیز در بازار با نرخ 
۳ میلیون و ۱۸ هزار تومان معامله شد. در همین رابطه 
یک کارشناس ارزی با اشــاره به اقدام بانک مرکزی در 
افزایش تامین ارز مسافرتی از ۵۰۰ یورو به ۱۰۰۰ یورو 
گفت: به طور معمول در پایان هر ســال تقاضای ارز در 
کف بازار به وجود می آید که این تقاضا ناشی از افزایش 

سفرهای نوروزی است.
مسعود توکلی در گفت و گو با تسنیم، با اشاره به اقدام 
بانک مرکزی در افزایش تامین ارز مسافرتی از ۵۰۰ یورو 
به ۱۰۰۰ یورو گفت: به طور معمول در پایان هر ســال 
تقاضای ارز در کف بازار بــه وجود می آید که این تقاضا 
ناشی از افزایش سفرهای نوروزی است، به عنوان نمونه 
افرادی که بستگانی در خارج از کشور دارند و برای دید 
و بازدید به خارج از کشور مسافرت می کنند و یا افرادی 
که برای تفریح به خارج از کشور ســفر می کنند. این 

مسافران تقاضای محسوســی را در کف بازار ایجاد می 
کنند که موجب افزایش تقاضا در بازار غیررسمی ارز و به 
خصوص در بازار اسکناس می شود. توکلی بیان داشت: 
دو برابر کردن ارز مسافرتی یک اطمینان خاطر را هم به 
مســافران و هم به بازار داد که بانک مرکزی در راستای 
تامین حداکثری ارز متقاضیان واقعی همچنان بر سر 
تعهد خود پا برجاست و در این بازه زمانی که تقاضا برای 
ارز مسافرتی افزایش می یابد، به طور کامل پاسخگوست.
این کارشــناس ارزی اظهار کرد: گزارش هایی به  بانک 
مرکزی رسیده بود که برای مســافرت های هوایی به 
کشورهایی که کمی دورتر هســتند، مبلغ  ۵۰۰ یورو 
کفاف هزینه مسافران را نمی دهد و مابقی تقاضا به بازار 
غیررسمی منتقل می شود. در همین جهت سیاستگذار 
این تصمیم را گرفت تا در بازه کوتاه مدت و موقتی تامین 
ارز را افزایش دهد. در نتیجه با تامین نیازهای واقعی، دیگر 

هیچ مسافری به بازار غیررسمی مراجعه نخواهد کرد.
وی اضافه کرد: افزایش تامین ارز مسافرتی از ۵۰۰ یورو 
به ۱۰۰۰ یورو به این معنی است که منابع بانک مرکزی 
پر است و مشکلی در تامین نیازهای مردم وجود ندارد. 
توکلی تصریح کرد: اگر مضیقه ای در بازار ارز وجود داشته 
باشد، تقاضای ارز مسافرتی موجب می شود تا فشارهایی 

به بانک مرکزی وارد و منابع آن را تهدید کند، اما منابع 
این بانک به قدری زیاد اســت که افزایش تقاضای ارز 
مســافرتی، هیچ خللی در بازار ایجاد و منابع ارزی را با 

کمبود مواجه نمی کند.
این کارشناس بازار ارز بیان داشت: صادرات کشور افزایش 
یافته و خزانه ارزی بانک مرکزی تقویت شده است و این 
موضوع دست سیاستگذار را باز گذاشته تا در بازه های 
زمانی که  تقاضا در بازار ارز زیاد می شود، بتواند مدیریت 

بازار ارز را انجام دهد. 
این تحلیلگر اقتصادی اظهار کرد: قبــلا در تامین ارز 
مسافرتی یک دغدغه ای در بازار ارز ایجاد شد که این مدل 
تامین ارز خودش یک نوع سفته بازی را ایجاد می کند. 
یعنی در زمان های گذشته افرادی بلیط های تقلبی تهیه 
و به بانک مراجعه و ارز مسافرتی دریافت می کردند، اما از 
چند ماه گذشته که فرآیند تحویل ارز مسافرتی، به بعد از 
گیت در فرودگاه منتقل شد، عملا دیگر دست سفته باز و 
یا متقلب را از بازار کوتاه کرد تا دیگر نتوانند از ارز مسافرتی 
سواستفاده کنند. توکلی در پایان تاکید کرد: با توجه به 
اینکه منابع بانک مرکزی مناسب است و افزایش تقاضایی 
که در کف بازار به وجود می آید، از بین می رود، این اقدام 

عامل موثری در مدیریت بازار ارز محسوب می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تقاضای ارزی با افزایش سفرهای نوروزی افزایش می یابد

کاهش معاملات غیررسمی در بازار ارز

احیای چاه های عمیق با ربات شیارزن یک شرکت دانش بنیانکاغذ دیواری نانویی با قدرت گرمایشی تولید شد 

تجارت ۸۸ میلیارد دلاری ایران با ۱۰ شریک تجاری

صادرات روزانه ۱۰ هزارتن گوجه فرنگی و پیاز 

ضرورت مدیریت سیاست های بانک مرکزی
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 
اقدامات بانک مرکزی بسیار مشکوک و غیرکارآمد بوده 
است. همچنین تناقض های بسیاری در رویکردها و 
تصمیمات، قابل ملاحظه است. تنها راه کنترل تورم، 
کنترل رشــد نقدینگی و افزایش تولید است. انتشار 
اوراق ۳۰ درصدی باعث افزایــش انتظارات تورمی و 
زمین گیر شدن تولید می شــود. چراکه نرخ تامین 
مالی تولید به محدوده ۴۰ درصد رســیده است که نه 
تنها موجب افزایش قیمتها می شود بلکه باعث زیان ده 
شدن واحدهای تولیدی و عدم توجیه تولید خواهد شد. 
در کشور آمریکا و کشورهای اروپایی کنترل تورم از 
طریق افزایش نرخ بهره کارساز است. چراکه در آن 
کشورها سود تولید چندین برابر نرخ سود بانکی و 
سود تسهیلات اســت. از سوی دیگر قیمت گذاری 
دستوری تکلیف نیست. بنابراین با هدایت منابع از 
سطح جامعه به سمت تولید با افزایش تولید و آرام 
گرفتن نقدینگی، بازارها تحت کنترل در خواهند 
آمد. اما اجرای یک سیاست در کشورهای دیگر که 
مولفه های اقتصادی یکسانی ندارند مقبول نیست. 
چراکه در کشور ما حاشیه سود تولید تقریبا نصف 

نرخ تسهیلات بانکی است. 
طبیعی است تجمیع منابع و نقدینگی در نظام بانکی 
اگر به دست تولید نرسد، آسیب زا خواهد بود و اگر با این 
نرخ ها به دست تولید برسد، باعث کاهش تولید، کاهش 
سودآوری و عدم بازگشت منابع خواهد شد. جالب اینکه 
تولید با نرخ دلار ۶۰ هزار تومانی و تسهیلات نزدیک ۴۰ 
درصدی به تولید اقدام می کند و مکلف شده است ارز 

خود را ۵۰ درصد پایین تر به بانک مرکزی برگرداند. 
این یک روند معیوب و غیرقابل ادامه بوده و باعث تورم 
افزایش تورم و زمین گیر شدن تولید خواهد شد. در این 
بین عرضه ارز رانتی به عنوان ارز مسافری به هیچ وجه 
توجیه ندارد و باید این ارزها بدون رانت عرضه شــود. 
بانک مرکزی به دنبال بنگاه داری بوده و مکانیزم معقول 
بورس کالا برای عرضه طلا و سکه را به هم ریخت و با 
ایجاد وقفه در عرضه سکه و ایجاد مکانیزم ها و سامانه 
های مربوطه نه تنها راســا دلار ۵۹ هزار تومانی را در 
عرضه طلا به رسمیت شــناخت بلکه دلار بالای ۸۰ 
هزار تومان سکه را نیز رسمیت خواهد داد. انبوهی از 
تناقض ها موفقیت سیاســت های بانک مرکزی را به 
چالش کشیده اســت. همچنین به نظر می رسد این 
حجم از گل به خودی ها که بسیار مشکوک است، باید 

مدیریت شود. 
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فناوری و 
اطلاعات

حقوق ورودی موبایل بالای ۶۰۰ دلار ۱۵ درصد تعیین شد
بر اساس مصوبه هیئت وزیران حقوق ورودی گوشی های همراه حقوق ورودی رویه تجاری 
واردات گوشی های تلفن همراه خارجی با قیمت بالای ۶۰۰ دلار ۱۵ درصد و برای سایر 

رویه ها به مأخذ دو برابر یعنی ۳۰ درصد تعیین شده است.
هیئت وزیران اخیرا به پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور و به استناد اصل یکصد 
و سی و هشتم قانون اساسی جمهوری اســامی ایران تصویب کرد که بند )۶( ماده )۱( 
دستورالعمل اجرایی بند )ط( تبصره )۷( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 

موضوع تصویب نامه بهمن  ماه امسال، اصاح شود.
بر این اســاس حقوق ورودی گوشــی های همراه حقوق ورودی رویه تجــاری واردات 
گوشی های تلفن همراه خارجی با قیمت بالای ۶۰۰ دلار ۱۵ درصد و برای سایر رویه ها به 

مأخذ دو برابر یعنی ۳۰ درصد تعیین شده است.

هوش مصنوعی باعث تشدید نابرابری ها در جهان می شود؟
کارشناســان هشــدار می دهند هرچند فناوری های هوش مصنوعی به عنوان فناوری  
پیشرفته، مورد استقبال قرار می گیرند، اما خطر تکرار سوگیری ها و نابرابری های موجود 
در دنیای امروز را دارند. به گزارش ایسنا، در یکی از بزرگترین کنفرانس های فناوری جهان، 
چه در صحنه اصلی، چه در پنل های جانبی آن، یا در ده ها غرفه  پر زرق و برق شرکت ها، 

همه از هوش مصنوعی صحبت کردند.
در رویداد »وب سامیت« که برای اولین بار در خاورمیانه، در دوحه برگزار شد و پنجشنبه 
گذشته به پایان رسید، کارآفرینان، ســرمایه گذاران و مدیران تجاری از سراسر جهان، 
درباره قابلیت های هوش مصنوعی صحبت کردند. با این حال، در کنار این شور و اشتیاق، 
نگرانی های فزاینده ای در میان کارشناســان وجود دارد که این فناوری ها ممکن است 

نابرابری هایی را تشدید کنند که جهان را دچار شکاف می کنند.
به گفته آیو تومتی، یکی از بانیان جنبش ضد نژادپرستی »زندگی سیاه پوستان اهمیت 
دارد« در آمریکا، فناوری ها از جمله هوش مصنوعی، در معرض خطر تشدید سوگیری هایی 
هستند که از قبل وجود داشته اند. وی در این نمایشگاه گفت:  ما به معنای واقعی کلمه شاهد 
آن هستیم که تعصب در فناوری هایی که در جوامع ما به کار می روند، برنامه ریزی شده اند. 

این سوگیری ها باید مورد رسیدگی قرار گیرند.
تومتی اظهار کرد: رهبر عدالت اجتماعی، نمونه ای از ابزارهای پلیسی پیش بینی کننده را 
به اشتراک گذاشت که به ویژه برای رنگین پوستان به خصوص سیاه پوستان در آمریکا، 
زیان آور بوده است. بر اساس گزارش »ام آی تی تکنولوژی ریویو«، به طور کلی، دو نوع از 
این ابزارها در حال حاضر در آمریکا استفاده می شوند. اول، ابزارهایی که از الگوریتم های 
مبتنی بر مکان، برای پیش بینی محل وقوع جرم استفاده می کنند. دوم، ابزارهایی که بر 
اساس داده های مربوط به افراد، مانند سن یا جنسیت، پیش بینی می کنند که چه کسی 

ممکن است در جرم مشارکت داشته باشد.
بررسی غول حسابداری Deloitte نشــان می دهد فناوری های هوشمند مانند هوش 
مصنوعی، می توانند به شهرها کمک کند تا بین ۳۰ تا ۴۰ درصد، جرم و جنایت را کاهش 
دهند. اما به گفته تومتی، این فناوری ها، یک دلیل جدی واقعی برای هشدار هستند، زیرا 
ما هنوز به نژادپرستی و ضد تبعیض نژادی در داخل سیستم عدالت کیفری، رسیدگی 
نکرده ایم. وقتی این فناوری ها توزیع می شوند، این طور فرض می شود که خنثی هستند  
اما اینطور نیســت. مواردی دیده  شــده که مردم در حال حاضر به دلیل اسکن معیوب 
صورت، زندانی شده اند. آنها فقط چهره ما را به یک شکل نمی بینند، آنها ویژگی های ما را 
تشخیص نمی دهند. جانبداری و تبعیض زیادی درباره کلیشه ها وجود دارد که از طریق 

این فناوری ها، عادی سازی شده اند.
عاوه بر تشــدید تعصبات موجود، نگرانی دیگری که کارشناسان در مورد فناوری های 
هوش مصنوعی مطرح می کنند، این است که ممکن است شکاف دیجیتالی جهانی را 
تشدید کنند. عا عبدالعال، از سازمان همکاری دیجیتال مستقر در عربستان سعودی که 
در این رویداد صحبت می کرد، گفت: کشورها باید نه به عنوان مصرف کننده، بلکه در مقام 
تولیدکننده، پیشرفت خود در زمینه هوش مصنوعی را سرعت ببخشند. ایجاد فرصت هایی 
برای ارتقای مهارت، می تواند این شکاف را کاهش دهد و دولت ها به تنهایی نمی توانند این 

کار را انجام دهند. سازمان های جامعه مدنی باید وارد عمل شوند.
جهاد تایارا، مدیر عامل شرکت اماراتی اوُِتکِ، دیدگاهی متضاد ارائه کرد و گفت: در عین این 
که رقابت برای برتری هوش مصنوعی در صحنه جهانی، به فراهم بودن تامین مالی بستگی 

دارد، مصرف آن در سراسر جهان، شکاف دیجیتالی را کاهش می دهد.
تایارا در این رویداد گفت: اکنون اکثر کشورها دسترسی بهتری به اینترنت دارند. رایانش 
ابری و خدمات ذخیره سازی، ارزان تر شــده اند و داده به صورت وسیعی، قابل دسترس 
است. با این حال، در زمینه تولید هوش مصنوعی، برخی کشورها هنوز بسیار عقب هستند.

بهبود عملکرد موتورهای خودروهای الکتریکی با طراحی 
ساختاری جدید

گروهی از پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر ساختارهای جدید موتور الکتریکی برای 
بهبود عملکرد پیشرانه  خودروهای برقی طراحی کرده اند که می تواند عاوه بر افزایش 
زمان بهره برداری و کاهش لرزش، افزایش چگالی گشتاور را در این موتورها به ارمغان آورد.
به گزارش دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، مهندس محمد امیرخانی مجــری این طرح، 
خودروهای الکتریکی را یکی از بهترین گزینه های جایگزین خودروهای سوخت فسیلی 
در سال های اخیر دانست و گفت: پیشرانه  خودروی الکتریکی یک موتور الکتریکی است 
که مشخصات و ویژگی های آن تاثیر مستقیم بر عملکرد کلی خودروی الکتریکی دارد. اما 
موتورهای موجود با محدودیت هایی مواجه بوده و همین امر توسعه  خودروهای الکتریکی 

را تحت تاثیر قرار داده  است.
وی بازدهی پاییــن این موتورها، تنــش وارده بر آهن رباها و فرآیند ســاخت زمان بر را 
اصلی ترین عامل محدودکننده بازدهی سیستم پیشرانه عنوان کرد و ادامه داد: با توجه به 
بالابودن سرعت موتورهای موجود، استفاده از یک گیربکس تک سرعته برای کاهش سرعت 
جهت اتصال به چرخ ها ضروری است که این کار سبب افزایش وزن، اتاف انرژی و هزینه 
تمام شده می شود؛ پایین بودن چگالی گشتاور این موتورها نیز سبب افزایش وزن خودرو 

و اشغال بخش هایی از فضای موجود را نیز به دنبال دارد.
امیرخانی اضافه کرد: از سوی دیگر توان مورد نیاز برای خنک سازی این موتورهای الکتریکی 
بالاست و باعث کاهش میزان بهره برداری موثر از باتری خودرو می شود. ضمن آنکه با توجه 
به محل قرارگیری آهن رباهای مورد استفاده در قسمت دوار موتور الکتریکی، مهارکردن 
آهن رباها ضروری است که خود سبب سختی ساخت و افزایش هزینه تولید این موتورهای 

الکتریکی می شود.
به گفته وی، به دلیل بالا بودن مقاومت حرارتی این مهارکننده ها، در بلندمدت آهن رباها 
دچار مغناطیس زدایی شده و بازدهی سیستم کاهش می یابد. به منظور رفع چالش های 
موجود در این پایان نامه ساختارهای نویی برای سیستم پیشرانه خودروهای الکتریکی 

معرفی شد که قادر است مشکات فوق را برطرف کند.
این دانش آموخته دانشگاه صنعتی امیرکبیر همچنین گفت: ساختارهای ارائه شده در 
این طرح پژوهشی، بازدهی چشمگیری نسبت به سایر موتورها داشته است و عاوه بر آن 
آهن رباها دیگر تحت تاثیر نیروی گریز از مرکز قرار نمی گیرند؛ زیرا از قسمت دوار )رتور( به 
قسمت ساکن )استاتور( موتور منتقل شده اند. بنابراین نیازی به استفاده از مهارکننده های 
قبلی نخواهیم داشت و ساخت این موتورها بسیار ساده تر و ارزان تر می شود. همچنین به 

دلیل سادگی، ساخت آن ها نیز سریع تر خواهد بود.
به گفته وی به واسطه طراحی جدید مغناطیسی که برای این موتورها ارائه شد، چگالی 
گشتاور آنها بیشتر شده و فضای کمتری را نسبت به نمونه های قبلی اشغال کرده و وزن 
کمتری دارند. با مطالعه و جایابی ویژه ای که برای آهن رباها در استاتور انجام شد، انرژی مورد 
نیاز برای سیستم خنک سازی نیز به شدت کاهش یافت. با رفع عوامل مغناطیس زدایی 
آهن رباها بازدهی موتور الکتریکی در درازمدت بالا نگه داشته شد. همچنین ریپل گشتاور، 

لرزش و سروصدای موتورهای ارائه شده نیز کاهش یافته است.

اخبار

رییس جهاد دانشــگاهی در 
مراســم امضــای تفاهم نامه 
همکاری جهاددانشــگاهی و 
یک مجموعه صنعتی خودرو 
سازی از آمادگی این نهاد برای 
توسعه همکاری ها در حوزه تولید خودرو داخلی خبرداد.

به گزارش جهاددانشگاهی، حسن مسلمی نائینی رییس 
جهاددانشگاهی و دکتر علیمردان عظیمی مدیرعامل 
یکی از گروه های صنعتی  خودرو در راســتای توســعه 
همکاری های فناورانه، فنی، تخصصی، پژوهشی، اجرایی، 
آموزشی و فرهنگی از طریق تعامل پویا و سازنده با مراکز 
علمی و تحقیقاتی داخلی و با هدف رفع نیازهای صنعت 
خودرو، ارتقای دانش کارکنان، تقویت هر چه بیشــتر 
تعامات و استفاده بهینه از امکانات موجود تفاهم نامه 

همکاری امضا کردند.
مسلمی نائینی رییس جهاددانشگاهی عنوان کرد: هر 
مدیری که تاکنون به جهاددانشگاهی اعتماد کرده نفع 
بیشتر آن ابتدا به خود آن مجموعه رسیده و در حوزه های 
مختلف ایــن اعتماد انجام  شــده اســت. وی در ادامه 
سخنانش از حضور پرشــور مردم در پای صندوق های 
رأی و شــرکت در انتخابات قدردانی کرد و یادآور شد: 
مردم حماسه سیاســی دیگری آفریدند که نتیجه آن، 
این بود که دشمنان ایران را عصبانی تر کرد و امیدواریم 
منتخبین قدر مردم را بدانند و کاری کنند تا مشکات 

آنها کمتر شود.
رییــس جهاددانشــگاهی ضمن اشــاره بــه اینکه در 
حوزه های فنی و صنایع که کل فرآیند آن وارداتی است 
مشــکاتی داریم، گفت: در حوزه هایی مانند موشکی، 
هسته ای، نانو، سلول های بنیادین و درمان ناباروری که 
تمامی فرآیند آن در داخل کشور انجام شده موفقیت های 
بسیار و زایش های داخلی داشته ایم. همچنین برای حل 

این مشکات به پیوست فرهنگی هم نیازمندیم.
مسلمی نائینی افزود: باید متغیرهای مختلفی در حوزه 
صنعت خودرو ایجاد شود تا مردم با استفاده از محصولات 

ایرانی خشنود شوند. در این راســتا جهاددانشگاهی با 
توجه به اینکه در حوزه های فنی تجربه و ظرفیت خوبی 
دارد آمادگی لازم برای همکاری بــا مجموعه صنعتی 

 خودرو را دارد.

همکاری جهاد دانشگاهی درساخت خودروی 
داخلی

وی بابیان اینکه این نهاد انقابی توانسته در حوزه های 
درمان ناباروری، فنی و مهندسی، پژوهش و فناوری و... 
نام ایران را در دنیا سربلند کند ادامه داد: جهاددانشگاهی 
در دو حوزه فنی و فرهنگی می تواند کارهای بســیاری 
انجام دهــد و با توجه به تأکیدات مقــام معظم رهبری 
مبنی برســاخت خــودروی داخلی جهاددانشــگاهی 
می تواند در این حوزه همکاری خوبی داشــته باشد. ما 
در سطح کشور بیش از ۱۰۰ واحد سازمانی داریم که با 
توسعه همکاری ها می توانیم شاهد اقدامات خوبی باشیم.

رییس جهاددانشــگاهی در ادامه گفت: ایــن نهاد در 
حوزه های هوش مصنوعی اقدامات بزرگی را در دستور 
کار دارد که ازجمله آنها ایجاد آزمایشگاه هوش مصنوعی 
و دوقلوی دیجیتال اســت و کتابی نیز با همین عنوان 
توسط پژوهشگران این نهاد منتشرشده است. مسلمی 
نائینی همچنین ابــراز امیدواری کرد تــا دو مجموعه 
جهاددانشگاهی و گروه صنعتی  خودرو مذکور در آینده 
نزدیک کارهای بزرگی را با تعامل و همکاری یکدیگر به 

انجام برسانند.
وی با بیان این که جهاددانشگاهی یکی از سازمان های 
توانمنــد در حوزه های فنی و علمی اســت، گفت: این 
مجموعه سابقه همکاری چند ساله با یک گروه صنعتی 
خــودرو دارد و پروژه هــای موفقــی با همــکاری این 
خودروساز به اجرا گذاشته که سبب کاهش هزینه های 

تولید و کاهش ارزبری شده است.
رییس جهاددانشــگاهی ادامه داد: نتایج مثبت حاصله 
از همکاری های گذشته، سبب شکل گیری تفاهم نامه 
جدید شــده اســت که با امضای آن شــاهد توســعه 
همکاری ها در حوزه ماشــین آلات، فنــاوری های نو، 
هوش مصنوعی، تولید خودروهای جدید و تولید قطعات 

خواهیم بود.

ازجمله زمینه های همکاری مشترک در این تفاهم نامه 
نیازسنجی و شناسایی اولویت ها و طرح های قابل  اجرا 
در زمینه های پژوهش، تحقیقــات، فناوری، آموزش و 
بهره برداری از توانمندی های علمی، تخصصی و تجربیات 
طرفین، ارائه خدمــات نظارتی، مشــاوره ای و ارزیابی 
به منظور اجرای هرچه بهتــر طرح های اجرایی، علمی، 
تحقیقاتی و آموزشی در زمینه های مورد توافق طرفین، 
و اســتفاده از ظرفیت ها و توان فنی طرفین تفاهم نامه 
در راســتای ایجاد هم افزایی در زمینه های تأمین مواد 
اولیه موردنیاز صنعــت خودرو نظیر انواع چســب ها، 
 روغن هــا، گریس ها، آلیاژهای خاص، مواد شــیمیایی 

موردنیازبود.
همچنیــن از دیگر زمینه های مشــترک دراین تفاهم 
نامه ســاخت مواد اولیه مصرفی سنسورها و یاتاقان ها، 
اجرای فعالیت های پژوهشی دانش بنیان در حوزه ابزار، 
تجهیزات و قطعات یدکی خطوط تولید و ریشه یابی منشأ 
مشــکات تجهیزات، به روزآوری و توسعه فناوری های 
مرتبط با هوشمند سازی و اتوماسیون صنعتی، طراحی، 

ساخت و توسعه سیستم های رباتیک بود.
بومی سازی فناوری و توســعه زیرساخت های طراحی 
و تولید و تجاری ســازی خودروهای برقی و هیبریدی، 
همکاری در توسعه شــبکه برق و الکترونیک از طریق 

اجرای طرح های فناورانه موردنیاز توافق شــده ازجمله 
توسعه سیســتم کنترل موتور خودرو )ECU/EMS( و 
سامانه های )سیستم های( برق و الکترونیک خودروهای 
آتی نظیر )EPS، ESC، TPMS و...(، مشاوره، طراحی، 
ساخت و تولید سیستم های پیشرانه الکتریکی همکاری 
و مشارکت در اجرای ســامانه )سیستم( دستیار راننده 
ADAS و سیستم های هوشــمند، بومی سازی فناوری 
ســاخت انواع قطعات و ســامانه های )سیستم های( 
موردنیاز توافق شــده در حوزه های برق و الکترونیک، 
سامانه های سکویی )سیســتم های پلتفرمی( و سایر 
حوزه های مرتبــط و... از دیگر موارد ایــن تفاهم نامه 

همکاری است.
گفتنی اســت این دو مجموعه در ســال های گذشته 
طرح های بسیاری ازجمله طراحی و ساخت ربات های 
خاص خطوط تولید، راه اندازی خــط تولید موتور پژو 
۴۰۵ را با محوریت ســازمان جهاددانشگاهی صنعتی 
شریف به انجام رســانده اند. همچنین ساخت دستگاه 
تنظیم زوایای چرخ و چراغ و فرمان خودرو ریرا، طراحی 
و پیاده سازی سامانه نرم افزاری خودروهای متصل، پروژه 
طراحی، ساخت و اورهال ابزار، تجهیزات و قطعات یدکی 
)شامل حدود ۳۰ زیر پروژه متنوع( ازجمله همکاری های 

دو سال گذشته است.

توسعه همکاری  درحوزه تولید خودروی داخلی

ایجاد آزمایشگاه هوش مصنوعی و دوقلوی دیجیتال
News kasbokar@gmail.com

رییس ســازمان پژوهش های علمــی و صنعتی ایران 
ضمن اشــاره به روابط علمی و فناوری ایران و روسیه 
گفت: راه اندازی مرکز نوآوری مشترک ایران و روسیه 
در مراحل نهایی اســت و به زودی افتتاح می شــود. 
حســن زمانیان در دیدار با کنســانتین موگیلفسکی 
معاون وزیــر علوم و آموزش فدراســیون روســیه از 
پیشــنهاد این کشــور بــرای راه انــدازی رتبه بندی 
 جدید دانشــگاه ها در قالب گروه همــکاری بریکس

 استقبال کرد.
وی گفت: ما از رتبه بندی دانشگاه ها توسط موسسات 
رتبه بندی گله داریم و آن را ناعادلانه می دانیم. رییس 
ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایــران اظهار 
داشت: معتقدیم مؤسســات رتبه بندی غربی به عمد 

دســتاوردهای دانشــگاه های ما را کمتر از واقع اعام 
می کنند تــا در رتبه بندی جایگاه های بالا را کســب 

نکنیم.
زمانیان تاکیــد کرد: ایــن کار مؤسســات غربی در 
شرایطی صورت می گیرد که غربی ها به دنبال جذب 
دانش آموختگان ما هســتند و با پیشــنهادات جذاب 
می کوشند دانشــجویان ما پس از تحصیل راهی غرب 
شوند. رییس ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران ضمن اشــاره به روابط علمی و فنــاوری ایران و 
روسیه گفت: راه اندازی مرکز نوآوری مشترک ایران و 
روسیه در مراحل نهایی است و به زودی افتتاح می شود.

زمانیان با اشاره به اینکه دانشجویان علوم پزشکی ایران 
در روسیه با مشــکاتی روبه رو هستند خواهان ایجاد 

دفتری در وزارت علوم روسیه برای مراجعه دانشجویان 
ایرانی شد که این پیشنهاد مورد استقبال طرف روس 
قرار گرفت. همچنین کنسانتین موگیلفسکی معاون 
وزیر علوم و آموزش فدراسیون روسیه با اشاره به ظرفیت 
بالای دانشــگاه های ایران در حوزه پژوهش و فناوری 
گفت: زمینه های همکاری در کمیته های مشــترک 
تعیین و به زودی توسط مسئولان عالی وزارتخانه های 

علوم دو کشور به امضا می رسد.
وی با اشــاره بــه اینکه هم اکنــون ده هــا تفاهم نامه 
همــکاری میان دانشــگاه های ایــران و روســیه به 
امضا رســیده و در حال انجام اســت گفــت: آموزش 
زبــان فارســی در دانشــگاه های روســیه و زبــان 
روســی در دانشــگاه های ایران از قبل وجود داشــته 

 و در صــورت افزایــش، به گســترش بیشــتر روابط
 کمک می کند.

معاون وزیر علوم و آموزش فدراسیون روسیه نزدیکی 
جغرافیایی، موقعیــت ژئوپلتیکــی و مقابله با تحریم 
کشورهای غربی را از علت های نزدیکی ایران و روسیه 
در سال های اخیر دانســت و گفت: از گذشته های دور 
همکاری علمی و دانشگاهی بین دو کشور وجود داشته 

است و باید ارتقا یابد.
گفتنی است هیات روسی پس از این دیدار از دانشگاه 
صنعتی شــریف بازدید کرد؛ همچنین بیانیه کمیته 
مشترک همکاری های ایران و روسیه به امضای وزرای 
نفت دو کشور رسید که در آن به همکاری های علمی و 

فناوری هم اشاره شده بود.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: متاســفانه برخی با 
آمارهای بدون استناد تاش می کنند بر طبل مهاجرت 

بکوبند و از هیچ کوششی دریغ نمی کنند.
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سیدسلمان سیدافقهی با 
اشاره به چشم طمع کشورهای پیشرفته به بهره کشی 
از ذخایر استعدادی سایر کشورها و به ویژه ایران، گفت: 
در جهان کنونــی و در نبردی که بــرای قدرت وجود 
دارد، کشورهای پیشرفته سعی می کنند منافع خود را 
ثبیت کرده و دایره نفوذ خود را در کشورهای مختلف 
گســترش دهند و با بهره مندی حداکثــری از ذخایر 

ملت ها، بقای خود را تامین کنند.
وی ادامه داد: در حال حاضــر تمرکز ویژه ای بر ذخایر 
کشورمان و به ویژه نیروی انسانی نخبه و مستعدبرتر 
شده که شاهد آن، به راه افتادن جنگ رسانه ای در بحث 
مهاجرت نخبگان است که ســعی می کنند با تزریق 
ناامیدی و بیان جماتی مانند: »زمینه کار، اثربخشی 
و بروز و ظهور اســتعداد برای نخبگان وجود ندارد« و 
تبدیل آن به یک گزاره، ادراک و احســاس یاس را به 

جامعه القا کنند.
افقهی با اشاره به جریانات و حواشی اخیر در رسانه ها در 
خصوص مهاجرت نخبگان و طرح بحث خیز علمی در 
سخنان رهبری گفت: بدون تعارف و به فرموده حضرت 
آقا هرکســی نخبگان این مملکت را به رفتن ترغیب 
و ایجاد ناامیدی کند خائن اســت، متاسفانه برخی با 
آمارهای بدون استناد تاش می کنند بر طبل مهاجرت 
بکوبند و ازهیچ کوششی دریغ نمی کنند، اگر خیرخواه 
ملت و کشــور باشند نباید دســت به چنین اقداماتی 
بزنند اما اگر به دنبال زدن رقیب به هر قیمتی باشــند 
باید در پیشگاه خداوند پاســخگو باشند. رهبر معظم 
انقاب فرمودند ما نیاز به خیــز علمی داریم بر همین 
اساس باید نخبگانمان را ترغیب به ماندن و اثرگذاری 

در کشور کنیم.

جنگ فناوری های نوظهور
ســیدافقهی در ادامه افزود: در چنین شــرایطی ما به 
عنوان مجموعه بنیاد ملی نخبگان وظیفه داریم هر نوع 

اقدامی که منجر به امیدآفرینی در بدنه دانشجویان و 
دانشگاهیان  می شود، انجام دهیم و همانطور که رهبر 
معظم انقاب  فرمودند یکی از این اقدامات ایجاد زمینه 
اثربخشــی برای نخبگان اســت. نخبگان از ما فرصت 
اثرگذاری و زمینه هایی را می خواهند که بتوانند فکر و 
استعداد خود را به منصه ظهور برسانند و این امر بیشتر 
در حوزه های لبه دانش روز دنیا اتفــاق می افتد، آنها 
می خواهند در مجامع علمی آخرین یافته های خود را 
عرضه کنند و با افتخار آن را را به نام کشــور خودشان 

ثبت کنند.
قائم مقــام بنیــاد ملی نخبــگان با اشــاره به جنگ 
فناوری های نوظهور همچون تراشه ها و هوش مصنوعی 
گفت: در پیچ مهم تاریخی دنیای جدید هستیم و نقش 
نخبگان در شکست و پیروزی جایگاهی که اکنون پس 
از ۴۵ سال تاش و مجاهدت به دست شان رسیده بسیار 

پررنگ و بی بدیل است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه نخبــگان حلقه اتصال 
زنجیره تولید علم و فناوری و ارزش آفرینی هســتند، 
گفت: در حوزه زنجیره تولید علــم و فناوری و ارزش 
آفرینی چیزی کم داریم و آن این است که بخش هایی 
که باید بــازار را ایجاد کرده و و محصــول را به مصرف 
برسانند، درک درستی از حوزه علم و فناوری ندارند و 

تصحیح و تکمیل این ادراک کار نخبگان است.

تمرکز بنیاد ملی نخبگان بر حوزه های خاص 
فناورانه

وی در ادامه با اشــاره به ضرورت پرداختن به فناوری 
های خاص گفت: از خیلی پیشترها باید ورودی جدی 
به حوزه فناوری های خاص می داشتیم اما متاسفانه در 
بسیاری موارد دیر اقدام کرده و دقیقه نودی شده ایم. 
از این رو یکــی از برنامه های بنیاد ملی نخبگان تمرکز 
بر حوزه های خاص فناورانه است و بزودی برنامه های 
ملی در همین راســتا آغاز و فراخوان و جزئیات آن نیز 

منتشر خواهد شد.

ایجاد قله های علم و فناوری و امیدآفرینی میان 
نخبگان

سیدافقهی ایجاد قله های علم و فناوری و امیدآفرینی 
میان نخبگان، را از دیگر برنامه های بنیاد ملی نخبگان 
برشمرد و حوزه های نانوالکترونیک، حوزه تراشه ها و 
ریزپردازنده ها و همچنیــن هوش مصنوعی را از دیگر 
حوزه هایی دانســت که نیازمند ورود جدی نخبگان 
است. وی در ادامه افزود: قرار نیست چرخ را از نو اختراع 
کنیم بلکه باید از دانش و تجربه انباشه در این حوزه ها 
بهره ی کاملی ببریم و از علم به دست آمده برای شتاب 
گرفتن در این حوزه ها استفاده و به هردو بخش زنجیره 

تامین و زنجیره ارزش آفرینی توجه کنیم.

اهمیــت نیــروی انســانی در زنجیره 
ارزش آفرینی

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: در بخش زنجیره 
تامین توجه به ســرمایه گذاری بر زیرساخت ها، مواد 
اولیه و طراحی و ... ضــرورت دارد اما در بخش زنجیر 
ارزش مهمترین بخش نیروی انســانی است که باید 

فرصت مناسب برای ایشان فراهم شود.
سیدافقهی با تاکید بر اینکه علی رغم همه تحریم ها، 
بهترین دانشجویان و اســاتید را در کشور داریم و باید 
بیشــترین حمایت را از استعدادشــان انجام دهیم و 
بهترین بهره را ببریم، تصریح کرد: قطعا بخش عمده ای 
از این تکلیف بر عهده نهادهای مرتبط است که با ایجاد 

شرایط مناسب بستر فعالیت نخبگان را فراهم آورند.

پنجره ما در حوزه هوش مصنوعی محدود است
وی در ادامه با بیان اینکه درمصوبه هیئت وزیران در آیین 
نامه حمایت از نخبگان ایرانی بر ورود و سرمایه گذاری 
جدی وزرات خانه های مرتبط در حوزه هوش مصنوعی 
تاکید شده که باید مورد مطالبه قرار گیرد، بیان کرد: باید 
به میدان بیاییم و کار کنیــم، پنجره ما در حوزه هوش 
مصنوعی محدود است، دنیا با سرعت در این زمینه پیش 

می رود و قطعا بخشی از دنیا که صاحب این تکنولوژی 
شود بر بخش دیگر حکمرانی خواهد کرد.

بدون ســرمایه گذاری و ایجــاد چرخه 
اقتصادی »های تک« معنایی نخواهد داشت

وی در ادامه با اشــاره به اینکه بدون سرمایه گذاری و 
ایجاد چرخه اقتصادی »های تــک« معنایی نخواهد 
داشــت و باید از تحقیقات و پژوهش های شرکت ها 
در این حــوزه حمایت کنیم، گفت: در ســال پیش رو 
موضوع میکروالکترونیک را بطور جدی دنبال می کنیم 
و بنیاد ملی نخبگان در این زمینه برنامه هایی تعریف 
می کند، همچنین اعتبار خوبــی در این حوزه در نظر 
خواهیم گرفت تا زنجیره ارزش را تکمیل کنیم. یعنی 
اولا به شرکت های مرتبط که خاک این حوزه را خورده 
اند وصل شــویم و نیازهای آنها را احصا و بازارشان را 
شناسایی کنیم و دوما با توجه به مسائل استخراج شده 
و تعریف پروژه مشــخص، پژوهش های لازم را توسط 

دانشگاه ها انجام دهیم.

ایجاد انگیزه و امید
سیدافقهی با اشاره به اینکه تاش می کنیم تا جایی که 
می توانیم با ایجاد انگیزه و امید در دل نخبگان، شرایط 
اثرگذاری و نگهداشت ایشان را فراهم کنیم، گفت: در 
همین راستا نیز در حال تدوین لایحه جامع حمایت از 
نخبگان هستیم و انشالله این لایحه در مجلس بعدی 
تصویب می شود و بخش عمده آن زمینه سازی برای 

اثربخشی نخبگان وتامین مالی آن است.

میدان بازی و عمل فعالانه نخبگان
وی در پایان گفت: باید بخشــی از میدان بازی و عمل 
فعالانه نخبگان را، اقتصاد و کســب و کارهای دولتی 
تعریف کنیم تا دستگاه ها مسائل و نیازهای خود را به 
نخبگان ارجاع داده و نخبگان نیز با حل مسائل و تقویت 
پایه های علمــی و فناوری نه تنها قدمی در راســتای 
افزایش اقتدار کشور بردارند، بلکه سبب ایجاد نشاط و 

امید در جامعه شوند. 

راه اندازی مرکز نوآوری مشترک ایران و روسیه

حوزه تراشه  و ریزپردازنده  نیازمند ورود نخبگان
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم زهرا عزیززاده  باســتناد دو برگ استشــهادیه مصدق شــده که امضا شهود آن ذیل 
شناســه یکتا به شــماره 140202158907000588 و رمز تصدیق 184861 دفترخانه 
72 شهریار رسیده است مدعی فقدان سند مالکیت ششــدانگ  یک قطعه زمین به شماره 
پلاک 16432فرعی از یک اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 2952فرعی از اصلی  مذکور 
بمســاحت 200 مترمربع ذیل ثبت 175795صفحه 258دفتر1167بنام امیرنائینی ثبت 
وسند مالکیت به شماره چاپی 444910الف/83صادر وتسلیم شده است وبرابر سند انتقال 
شماره24403مورخ1388/7/15دفترخانه 15شهریار به زهرا عزیز زاده انتقال یافته است و 
بحکایت ثبت دفتر املاک در رهن نمی باشد بعلت سهل انگاری مفقود گردیده است لذا مراتب 
به استناد تبصره ذیل ماده 120 قانون ثبت در یک نوبت آگهی میگردد تا چنانچه کسی مدعی 
انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ نشر این 
آگهی ظرف  مدت ده روز اعتراض خود را کتبا به ضمیمه سند معامله به این اداره تسلیم و رسید 
دریافت نماید و در غیر اینصورت این اداره پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی نسبت 
به صدورسند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد نمود ضمنا پلاک بازداشت است .م.الف:11142
مهدی ناصری
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 
از طرف فضل اله لوائی

مفقودی خرم آباد
برگ سبزوخودرو سواری پراید جی تی ایکس آی مدل 1384بنام   

شهرام کوشکی شماره شهربانی 31 ایران 953 ب 14
 S1412284490945    شماره موتور 01150381 شماره شاسی

مفقود گردید و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کشاورزي

مدیــرکل دفتــر بهبــود کیفیــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزیــان 
ســازمان شــیلات گفــت: دربــاره 
اینکــه برخــي از مصرف کننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قیمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه کرد: زماني کــه براي تولید 
محصولــي جدیــد ســرمایه گذاري هایي شــود و روي این 
محصــول اقداماتي صــورت بگیــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوینــد که این محصــولات قیمت 

بالاتري هم دارند. 
عیسي گلشاهي با اشاره به اینکه ما هر کیلوگرم قزل آلاي کامل 
را در بازار به قیمت 13 تــا 14 هزار تومان خریداري مي کنیم، 
اضافه کــرد: زمان پاک کــردن این ماهي درصــدي از آن به 
 شکل سر، دم، استخوان و غیره دورریز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن این موضوع به نظرمــان مي آید اگر این ماهي 
فیله و به قیمت هر کیلوگرم 19 هزار تومان عرضه شود خیلي 
گران است. وي افزود: در حالي که اگر هزینه دستمزد، زماني که 
براي پاک کردن ماهي صرف شده، دورریزهایي که دیگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف این محصولات را در نظر بگیریم متوجه 
 مي شــویم که محصولات مذکور خیلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

  تیلاپیا سرانه مصرف آبزیان را در ایران بالا مي برد
گلشاهي با بیان اینکه افزایش تولید محصولات فرآوري شده به 
کاهش قیمت تمام شده آنها کمک مي کند، اضافه کرد: موضوع 
بعدي در کنار تنوع محصول این است که بتوانیم ماهي را به عنوان 
یک محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بیندازیم. 
اگر این اتفاق رخ دهد با توجه به اینکه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به میانگین جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانیم خود 
را به میانگین هاي جهاني در زمینه مصرف آبزیان برسانیم. وي 
با بیان اینکه در این راستا مي توان روي تولید محصولات داراي 
ارزش افزوده کار کــرد، ماهي ها را طعم دار کــرد و غیره، اظهار 
داشت: ایجاد تنوع گونه اي بیشتر و فراهم آوردن بستري که مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزیاني که برایشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پیدا کنند از جمله این موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تیلاپیا یکي از ماهي هایي است که سبب شده 
سرانه مصرف آبزیان در کشور با سرعت بیشتري افزایش یابد و 

 میزان تولید آن تا سال 2030 در جهان به حدود 15 میلیون تن 
مي رسد.  وي با بیان اینکه کیفیت لاشــه این ماهي به گونه اي 
است که به راحتي مي تواند با مرغ که خاصیت طعم پذیري بالایي 
دارد، رقابت کند، گفت: علاوه بر این ماهي شانک که حدودا از یک 
ماه و نیم پیش وارد بازار شــده تقریبا خصوصیاتي مانند تیلاپیا 
دارد اما جزو گروه ماهیان دریایي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، میزان مصرف سرانه محصولات شــیلاتي در کشور 
را حدود 8/5 کیلوگرم و نصف مقادیــر بین المللي اعلام کرد و 
 اظهار داشت: آمار بین المللي مصرف سرانه محصولات شیلاتي 
16/8 کیلوگرم اســت.  وی با بیان اینکه مقایســه عدد مصرف 
سرانه آبزیان در کشور با عدد میانگین جهاني، مقیاس درستي 
نیســت و براي اینکه بگوییم مردم ایران ماهي خور هســتند یا 
خیر، اظهار داشت: مردم یک کشور به آن نوع پروتئین حیواني 
گرایش پیدا مي کنند که در کشورشــان بیشتر تولید مي شود، 
به عنوان مثال میزان مصرف ســرانه آبزیان در کشــوري مانند 
مالدیو که درآمد ســرانه بالایي ندارد، حدود 120 کیلوگرم در 
 سال اســت چراکه ماده پروتئیني قابل دسترس در آنجا چیزي 

جز آبزي نیست. 

 30 درصد از پروتئین مصرفي باید از آبزیان تامین 
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع تولید پروتئین حیواني در کشور افزود: 
در ایران گوشت قرمز و مرغ تولید مي شود، ضمن اینکه به خاطر 
ویژگي هاي اقلیمي و جغرافیایي به ویژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خیلي دور با دام و طیور آشناست. وي 
اضافه کرد: با تمام این ویژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترویج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در میان 
مردم هستیم که به این شکل از هزینه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگیري کنیم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر کشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ کند، 
باید 30 درصد از مجموع پروتئین هــاي حیواني که مردم آن 
کشــور دریافت مي کنند به آبزیان اختصاص داشته باشد. این 
مقام مسئول در سازمان شیلات کشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزیان چندان میان مردم رایج نشده بود و 
این مساله به ویژه در استان هاي غیرساحلي بیشتر مشهود بود. 
وي اضافه کرد: اقداماتي که در این زمینه انجام شد، فعالیت هاي 
فرهنگي که صورت گرفت و همکاري مطلوبي که صدا و سیما 

 با ما در این زمینه داشــت سبب شــد تا مردم به تدریج با این 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بیان اینکه حدود 4 تا 5 سال قبل ما باید به مردم 
مي گفتیم ماهي این خواص را دارد و به دلیل این خواص غذایي 
براي سلامتي مفید اســت بنابراین آن را مصرف کنید، گفت: 
در حال حاضــر دیگر احتیاجي به گفتن نیســت و اکثر مردم 

با خواص آبزیان آشنا هســتند. این مقام مسئول در سازمان 
شــیلات کشــور افزود: زماني که چنین اتفاقي رخ داد ما باید 
محصولات متنوع در اختیار مردم قــرار مي دادیم، چرا که تا 
پیش از این مســاله، هدف گذاري ما فقط این بــود که تولید 
را به حدي برســانیم که پاســخگوي نیاز مردم باشد و پس از 
آن رویکردمان به ســمت کیفي تر کــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بیان اینکه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــیلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته کاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسیار زیاد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي میگو، میگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي کنیم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزیر جهاد کشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي کشور با اشاره به اینکه مجوزي براي 
واردات میوه به ویژه مرکبات صادر نشده، بر جلوگیري 
از ورود غیرقانوني میوه جات به کشور تاکید کرده است. 
گشــت در مغازه هاي میوه فروشي بیان گر این واقعیت 
است که انواع میوه و خصوصا مرکبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با این مساله صورت نمي گیرد. کارشناسان معتقدند پدیده قاچاق میوه 
یک کار تشکیلاتي و نیازمند سلسله اي از امکانات و تجهیزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پایان داد. 

  نامه وزیر به استانداران درگیر با میوه قاچاق 
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي کشور بر ضرورت افزایش نظارت 
و جلوگیري از ورود غیرقانوني مرکبات به کشور تاکید کرد. وزیر جهاد کشاورزي 
در این نامه خطاب به استانداران سیستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ایلام، 
خوزستان و کردستان با تاکید بر لزوم حمایت از باغداران، تصریح کرد: واردات 
بدون مجوز و غیرقانوني میوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطینه گیاهي 
بر روي این محصولات، موجب ورود و سرایت عوامل خسارتزا به باغ هاي کشور 
مي شود و نگراني بسیاري براي بخش کشــاورزي به همراه دارد که در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزینه هاي گزاف نیز عملا 
غیرممکن خواهد بود. وزیر جهاد کشاورزي در این نامه خاطرنشان کرد: مرکبات 

در سال جاري به اندازه کافي تولید شده است و نیازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست کرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

کشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد کشاورزي جلوگیري کنند. 

  انواع نارنگي پاكستاني، در صدر مركبات قاچاق
مرکبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، لیموشیرین و گریپ فروت، عموما 
از کشور پاکستان به کشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون برنامه ریزي 
وزارت جهاد کشــاورزي با بیان اینکه محموله هاي میوه و مرکبات قاچاق بیشتر 
از طریق سواحل استان سیستان وبلوچســتان و هرمزگان و بوشهر به کشور وارد 
مي شود، گفت: هرگونه مرکبات وارداتي در کشور به صورت قاچاق وارد شده است 
که رسیدگي به این موضوع از حوزه اختیارات وزارت جهاد کشاورزي خارج است. ما 
بارها اعلام کردیم که واردات مرکبات لطمه بزرگي به باغ داران ایراني است و با توجه 
به اینکه ازنظر تولید مشکلي نداشتیم و سطح قیمت مرکبات امسال متعادل بود، 
واردات به ضرر و زیان باغ داران منتهي مي شود. درخواست همیشگي ما از نهادهاي 
نظارتي و مسئول این اســت که در برخورد با پدیده قاچاق میوه جدیت بیشتري 
 داشته باشند و اجازه ندهند منافع هموطنان زحمتکش ما قرباني سودجویي عده اي 

معدود شود. 

  اراده اي براي مبارزه با قاچاق میوه نیست
برخورد با مرکبات قاچــاق و به طور کلي برخورد با میوه قاچــاق فقط با اراده 

و قاطعیت نهادهــاي نظارتي ممکن اســت و با وضعیتي که تاکنون شــاهد 
بودیم چنین اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار میوه و تره بار 
مرکزي تهران با بیان این مطلب به »کســب وکار« گفت: چندي پیش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مرکزي میوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همکاري در جلوگیري از قاچاق میوه بودیم اما واقعیت این اســت که برخورد 
با قاچاق میوه به شدت وابسته به کار تشــکیلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 
قاچاق کالاســت و نمي توان با این پدیده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
کرد. این کارشــناس با بیان اینکه قاچاق مرکبات با این حجم نیازمند کشتي، 
وسایل نقلیه و ادوات و تجهیزات زیاد است، افزود: درنظر داشته باشید چنین 
تشــکیلاتي که از کشــتي تا کامیون را در اختیار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حرکت نمي کند و مانند قاچاق پوشــاک نیســت که به صــورت جزیره اي و 

غیرمنسجم انجام شود. 

  چرا مغازه عرضه كنندگان میوه قاچاق پلمب نمي شود؟
این فعال اقتصادي با طرح این پرسش که چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هایي که مرکبات قاچاق عرضه مي کنند بازخواست نمي کنند، گفت: در 
همه کالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 
 هستیم اما در موضوع میوه تاکنون ندیده ایم مغازه اي به دلیل عرضه میوه قاچاق 

پلمب شود. 
به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق میوه در مبادي مرزي به دلیل ســاختاري 

که در اســتان هاي مرزي شــکل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، کار ســاده اي نیســت بنابراین لازم اســت مراکز عرضه میوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گیرند و هر مغازه اي که میوه قاچاق 
عرضه کرد ضمن معدوم کردن فوري میوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. این کارشــناس در پایان با بیان اینکــه ورود میوه 
قاچاق غیــر از زیان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نیــز مخاطرات 
 جدي ایجــاد مي کند، خواســتار توجــه بیشــتر نهادهاي نظارتــي به این 

معضل قدیمي شد. 

  احتکار، عامل گراني پرتقال
در پي افزایش قیمت پرتقال به کیلویي 7000 تومان، وزارت جهاد کشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخیره کردن حدود 700 هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام کــرد که طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزیع در بــازار و قیمت از اختیارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ایسنا، ابوالقاسم حســن پور، مدیرکل دفتر میوه هاي گرمسیري و 
نیمه گرمسیري وزارت جهاد کشاورزي، اظهار کرد: امسال یک میلیون و 950 
هزار تن پرتقال در کشور تولید شد و از نظر تولید هیچ مشکلي نداریم، چراکه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسیا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال کشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 700 هزار تن 

پرتقال براي شب عید ذخیره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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استان ها

مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه 
ســاری گفــت : جایگاه 
هــای عرضــه فــرآورده 
های نفتی منطقه ســاری 
 آماده ارائه خدمات به مردم در ایام پیشرو و نوروز 

هستند .
به  گزارش روابــط عمومی ، ســبحان رجب پور 
مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی  
منطقه ساری در جلسه  هم اندیشی که  با حضور 
نمایندگان شــرکت های زنجیره ای توزیع ) برند 
( و مالکان جایگاههای اختصاصی و فروشــندگی 
های سطح منطقه ساری در سالن جلسات شرکت 
انجام شد بیان کرد : هدف از برگزاری این نشست 
عرضه ســوخت مطلوب و به موقع به شــهروندان 
برای خدمات بهتر در آستانه انتخابات و ایام پیش 
رو ، اعیاد شعبانیه وماه مبارک رمضان وهمچنین 
عید نوروز می باشد . در این جلسه حجت الاسلام 
ابراهیمی مشاور استاندار و مدیر ستاد اقامه نماز ، 
مهر افزا مدیر کل بازرســی امور حقوقی و بررسی 
شــکایات اســتانداری و مومنی از ســپاه استان 

مازندران سخنانی ایراد کردند .
ســبحان رجب پور ضمــن تبریک میــلاد امام 
زمــان ) عــج ( و نیمــه شــعبان ، اظهــار کرد : 
 مجاری عرضه ســوخت در کنار کارکنان شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ســاری در 

ســخت ترین روزهای کاری ، در گرما و در سرما 
در مراســمات ملی و مذهبی همیشــه به بهترین 
نحو خدمت رســانی کــرده انــد و در بحرانها و 
وضعیت های حســاس و ســخت نگذاشتند هیچ 
خانه ای در نقاط فاقد گاز طبیعی ســرد شــده  ، 
 چرخ کارخانه ای از حرکت باز ایســتد و کارگری 

بیکار بماند .
وی افزود : مهمترین هــدف و اولویت این عزیزان 
سوخت رسانی به موقع اســت که به حمد خدا تا 
کنون به بهترین شکل ممکن در حال انجام است .

تمامــی نمازخانه ها و سرویســهای 
بهداشتی در جایگاههای عرضه سوخت بین 
راهی آماده خدمت رســانی به مسافرین 

هستند 
در ادامه دکتر ابراهیمی مشاور اســتاندار و مدیر 
ســتاد اقامه نماز اســتان مازندران ضمن تقدیر 
از کار جهادی ســوخت رســانان شــرکت ملی 
پخش فرآورده هــای نفتی منطقه ســاری بیان 
کــرد : مدیریــت و کارکنان شــرکت ملی پخش 
فــرآورده هــای نفتی منطقــه ســاری ، انجمن 
صنفی و همه جایگاهداران و فروشــندگی ها که 
 خدمات به مــردم ارائه می دهند شایســته تقدیر 

می باشند .
دکتر ابراهیمی گفت : شــما ســوخت مورد نیاز 
مردم و صنعت را تامین مــی کنید و اگر لحظه ای 
کار شــما لنگ بماند نفسهای حضور مردم در کف 
خیابان زیاد خواهد شــد و با توجــه به تخصص و 

همت ارزشمندتان دربحرانهای متعدد نگذاشتید 
خانه ای بدون ســوخت بماند . مدیر ســتاد اقامه 
نماز استان به مجاری عرضه سوخت توصیه کرد : 
در کنار سوخت رسانی نمازخانه های جایگاههای 
عرضه سوخت را طوری آرایش کنید تا نمازگزاران 
در آرامش و رفاه در آنها نماز بخوانند و نمازخانه ها 
 و سرویسهای بهداشتی در شرایط مطلوب و آماده 

خدمت رسانی باشند.
وی اهمیت ایام پیش رو را برشــمرد و تاکید کرد : 
منتظر آنیم که با صلابت در روز رای بر سر صندوقها 
حاضر شــوید و از زمان درس بگیریم و با ایمان به 
اینکه همه ما یک خانواده ایم بکوشیم این خانواده 

را به نحو مطلوب حفظ کنیم .

آمادگی جایگاهداران منطقه ساری برای 
شرکت در انتخابات

مهرافزا مدیر کل بازرســی امور حقوقی و بررسی 
شکایات اســتانداری گفت : اســتاندار از خدمات 
مدیر و همه تلاشگران شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتــی منطقه ســاری در خدمات مســتمر 
در ســوخت رســانی تقدیر کرد . مهر افزا ضمن 
توصیعه به شــرکت حداکثــری در انتخابات که 
دغدغه مقام معظم رهبری و همه دلســوزان نظام 
و انقلاب اســت اظهار کرد : در اختلال پیش آمده 
در سامانه کارت هوشــمند ماه گذشته دیدیم که 
با راهبری مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه ساری و شــما مدیران مجاری عرضه 
سوخت توانستید سربلند از این بحران که دشمن 

به آن دل بســته بود بیرون بیایید . وی ادامه داد : 
بنده در همان ایام وقوع اختلال کارت هوشــمند 
سوخت از مجموعه شــرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه ســاری و نحوه عملکرد شــما 
جهادگران عرصه سوخت بازدید کردم و به چشم 
خود تلاشهای شــما عزیزان در برطرف کردن این 
بحران را به عینه دیدم و عینــا گزارش این تلاش 
درخشان را خدمت استاندار ارائه دادم و ایشان نیز 
تشکر فرآوان داشتند . وی مازندران را قطب مهم 
گردشگری داخلی و خارجی دانست و اظهار کرد 

: در ایامی که در پیش رو اســت سوخت رسانی به 
موقع و فراهم آوردن رفاه برای مســافرانی که به 
مجاری عرضه سوخت مراجعه می کنند می تواند 
 مســافرتی با خاطرات خوش برای آنها به ارمغان

 آورد .
در ادامه جلســه پرســش و پاســخ آغاز شــد و 
مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی 
منطقه ســاری پــای صحبــت و دغدغــه های 
 جایگاه داران نشســته و برای رفــع آن اقداماتی 

انجام شد .

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری خبر داد :

آمادگی منطقه ساری برای تسهیلات سفر نوروزی 1403

دیدار مدیرکل بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران اســتان ایلام با 

جانبازان سرافراز ۵۵ درصد 
 اســدی بــه حضــور مــردم بــه خصوص 
خانــواده هــای معظــم شــهدا و جانبازان 
 در انتخابــات باعــث ناامیــدی دشــمنان 

شد. 
به گــزارش روابــط عمومی بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران اســتان ایلام، جمال اســدی 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام به همراه ناصر مــرادی مدیرکل کمیته 
امداد امام اســتان ایلام با جانبازان ســرافراز 
۵۵ درصــد ایلامــی »صــادق غضنفریان« 
 و »کاظــم بابایــی« دیــدار و سرکشــی 

کردند. 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام در این دیدارها با اشاره به خلق حماسه 
مــردم ایــلام در انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی و خبرگان رهبری،گفــت: خانواده 
های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران استان 
 در ایــن انتخابات حضوری پررنگ و پرشــور

 داشتند. 
اســدی افزود: مــردم ایران و بــه خصوص 
خانــواده هــای معظــم شــهدا و جانبازان 
 بار دیگر نشــان دادنــد پای نظــام و انقلاب

 هستند. 
وی تصریح کرد: حضور مردم و خانواده های 
معظم شــهدا در این انتخابــات باعث ناامید 
شدن دشــمنان شده اســت. مدیرکل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران اســتان ایلام در این 
دیدارها از حضور جانبازان در انتخابات تقدیر 

و تشکر کرد.

شهردار اصفهان خبر داد:
کاشت ۱۱۰ هزار اصله نهال همزمان 

با هفته درختکاری در اصفهان

علی قاسم زاده گفت: هفته جاری روز درختکاری 
را در پیش داریم که به همین مناسبت ۱۱۰ هزار 
اصله نهال در شهر اصفهان کاشته خواهد شد و 
تلاش می کنیم به رغم کمبود منابع آبی، اصفهان 

همچنان باغ شهر بماند.
وی اظهار کرد: به دنبال حماسه روز گذشته مردم 
پای صندوق های رأی، شب گذشته نیروهای 
شهرداری ســعی کردند چهره شهر را پیرایش 
کنند و امروز شاهد شهری پاک و تمیز هستیم 
و امیدواریم رفته رفته آمــاده نوروز و میزبانی از 

مسافران شویم.
این مقام مســئول ضمن تبریک ویژه به مردم 
برای اینکه با مشارکت خود در انتخابات کمک 
کردند تا بار دیگر در دنیا سربلند باشیم، افزود: 
این انتخابات امنیت و اقتداری را به ارمغان آورد و 
به طور قطعی دشمنان را مأیوس کرد و امیدواریم 

مقدمه ای برای پیشرفت کشور باشد.
شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: افرادی که به 
هر علتی در انتخابات شرکت نکردند، از ثمرات 
این حماسه یعنی اقتدار و امنیت ملی بهره مند 
خواهند شد و امیدوارم در انتخابات بعدی بتوانند 
این احساس غرور ملی را تجربه کنند و به کمک 

مردم و کشور بیایند.
قاسم زاده تاکید کرد: تبریک بســیار ویژه ای 
به عنوان شهردار از طرف مردم اصفهان به رهبر 
معظم انقلاب دارم که بــا درایت، خردمندی و 
راهنمایی خود، مردم را نسبت به این انتخابات 
واقف کردند و مــردم نیز همچون همیشــه 
گوش به فرمان رهبری، پای صندوق ها آمدند 
و نقش آفرینی کردنــد. وی ادامــه داد: هفته 
جاری روز درختــکاری را در پیش رو داریم که 
۱۱۰ هزار اصله نهال در شــهر کاشته خواهد 
شد و تلاش می کنیم به رغم کمبود منابع آبی، 
اصفهان همچنان باغ شــهر بماند، همچنین 
پیش بینی هایی از جمله اســتفاده از آب های 
خاکستری انجام شــده است. شهردار اصفهان 
گفت: در نصف جهان حدود شــش هزار هکتار 
فضای ســبز وجود دارد که پنج هزار هکتار آن 
تحت مراقبت شهرداری است و سعی کردیم از 
تک تک درختان شهر مراقبت کنیم تا شهروندان 

تنفس بهتری در شهر داشته باشند.

اخبار

مدیر شــرکت ملــی پخش فــرآورده هــای نفتــی منطقه 
ســاری و رئیــس کمیته انــرژی راهبــردی گفــت : منطقه 

ســاری در راســتای اهداف اقتصاد مقاومتی توجــه ویژه ای 
به امر بهینه ســازی انرژی دارد و حاصل تلاش هشــت ماهه 
 اول ســال ۱4۰2 کاهــش مصرف در بــرق ، گاز و ســوخت 

مایع است .
به گزارش روابط عمومی ، ســبحان رجب پور مدیر شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ســاری و رئیس کمیته 
شــورای انرژی راهبردی از توجه ویژه مدیران ســتادی به امر 
بهینه ســازی مصرف انرژی گفت و بیان کرد : ســرانه مصرف 
انرژی به حجم عملیات ) ســر جمع برق ، گاز و سوخت مایع ( 
برای کل مناطق شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
برابر هفت کیلو ژول به ازای یک لیتر می باشــد که در منطقه 
 ســاری با توجه به نظــارت برمصرف بهینه ، چهــار کیلو ژول 

شده است .
ســبحان رجب پور اظهار کرد : شــورای راهبــردی انرژی با 
هــدف سیاســت گذاری کلان در حوزه های مرتبــط با انرژی 
در شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران تشــکیل شد 
که دارای دو بخــش راهبردی و کمیته فنی اســت و بازنگری 
در فرآیندهای انجــام کار ، تهیــه و تدوین دســتورعمل ها ، 
 برنامه هــا و طــرح هــا بــرای تصویــب از وظایــف ایــن 

شورا است .
وی با اشــاره به این که در منطقه ســاری شــورای راهبردی 
انرژی از کارشناســان کارآمد و معاونت های شــرکت تشکیل 
شــده اســت، اظهار کرد : با پیگیری های این شورا در هشت 
ماهه اول ســال ۱4۰2 نســبت به سال قبل شــاهد کاهش 6 

درصدی در مصرف گاز و ســوخت مایــع و کاهش 4 درصدی 
در مصرف برق در منطقه ســاری بوده ایم که این مهم نتیجه 
تحلیل دوره ای و پایش دقیق کمیته فنی این شــورا است که 
 با بررســی موضوع و پیگیری های مکرر و اقدامات موثر محقق

 شده است .
مدیر منطقه ســاری ادامــه داد : جمع آوری تعــداد زیادی از 
رادیاتورهای روغنی برقی در سطح منطقه ، تعویض تعدادی از 
کولرهای پنجره ای و جایگزینی آن با کولراسپلیت کم مصرف 
، تعمیر و در ســرویس قرار گرفتن آب گرمکن خورشــیدی ، 
انتقال پســاب بهداشتی انبار جهت اســتفاده فضای سبز انبار 
 ســاری و ... از  اقداماتی اســت که از ســال 9۵ تا کنون انجام 

شده است .

روح الــه عبدالعلــی زاده – تبریز؛رییــس دانشــگاه علــوم 
پزشــکی تبریز از کســب رتبه نخست کشــوری این دانشگاه 
در پایــش برنامــه عملیاتــی خبــر داد و گفــت: هــدف از 
پایــش برنامــه عملیاتــی، اعتــلای دانشــگاه اســت که در 
 حوزه ســلامت منجر به ارائه خدمــات بهتر و مفیــد تر برای 

جامعه می شود.
دکتر بهمن نقی پور در مراسم تقدیر از تیم پایش برنامه عملیاتی 
دانشگاه در ســال ۱4۰۱ که  امروز نهم  اسفند ۱4۰2  در سالن 
کنفرانس حوزه ریاست برگزار شــد، ضمن تقدیر از تیم پایش 
برنامه عملیاتی برای کســب رتبه نخست کشــور اظهار کرد: 

موفقیت ها در سایه زحمات همه همکاران دانشگاه صورت می 
گیرد و باید در مســیر تداوم این موفقیت ها برنامه ریزی های 
مدونی صورت گیرد چرا که  تداوم در موفقیت از کسب موفقیت 

سخت تر است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی تبریز با تاکید بر ضرورت توجه به 
توسعه و رشد در بخش های مختلف دانشگاه  ادامه داد: ما باید 
عملکرد دانشگاه را به اطلاع مردم برسانیم و در این مسیر حرکت 
های بسیار خوبی صورت گرفته است. وی خاطرنشان کرد: باید 
ارائه مطلوب تر عملکرد دانشــگاه در بخش های مختلف مورد 

توجه ویژه قرار گیرد.

دکتر نقی پــور ضمن تقدیــر از تیم مدیریتی قبلی دانشــگاه 
گفت : با توجه به اینکه در ســال های قبل هم به این موفقیت 
رســیدیم باید از رییس دانشــگاه و معاونین قبلی دانشگاه هم 
تقدیر و تشــکر کرد. وی اتحاد و همدلی را رمز موفقیت دانست 
و گفت: مدیران مختلف می آیند و می رونــد و تنها چیزی که 
 می ماند دانشگاه و نام دانشگاه است  که همه باید برای اعتلای 

آن تلاش کنیم.
 در ادامه این مراسم دکتر ســعید سقطی زاده، رئیس دبیرخانه 
هیئت امنا به تشریح  پایش برنامه عملیاتی و رتبه برتر دانشگاه 

در این بخش پرداخت.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری :

مصرف انرژی در منطقه ساری کاهش داشت

مدیرمخابرات منطقه ایلام: 

پایداری ارتباطات شعب اخذ رای در استان ایلام

کسب رتبه نخست کشوری دانشگاه علوم پزشکی تبریز در پایش برنامه عملیاتی

مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انســانی هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان گفت: از ابتدای ســال ۱4۰2 و پیرو دستور مدیرعامل 
محترم هلدینگ پتروپالایــش اصفهان مبنی بر اســتفاده و به 
کارگیری فناوری هــای نوین در عرصه یادگیــری، پروژه تولید 
محتوای آموزشی با رویکرد  واقعیت مجازی )VR( و واقعیت افزوده 
)AR( از طریق برون سپاری در دســتور کار اداره آموزش و تعالی 
منابع انسانی قرار گرفت. نتیجه به دست آمده از مطالعات میدانی 
صورت گرفته این بود که استفاده از این تکنولوژی در صنایع بزرگ 
به ندرت مشاهده می شود و هیچ  یک از پالایشگاه ها هنوز به این 

مبحث ورود نکرده اند.
فرشــته مشــهدی، اضافه کرد :پس از جلســات هم اندیشی با 
واحد های عملیاتی، تعمیراتی و HSE، دوره آشــنایی با پمپ بله 
عنوان پایلوت برای تولید محتوا با استفاده از  VR انتخاب و پس 
از شناسایی پیمانکاران با رزومه کاری مرتبط، پیمانکار مربوطه 
انتخاب و قرارداد مربوطــه تدوین و همزمان بــا آن برای خرید 

عینک های VR و AR اقدام شــد. وی افزود :پس از عقد قرارداد و 
خرید تجهیزات، اولین مرحله پروژه یعنی تدوین سناریو و توافق 
کمیته اجرایی انجام شد. مستندات این مرحله جزوات و کتاب های 
آموزشی مرتبط با پمپ ها و همچنین عکس ها و نقشه های پمپ 
و محیط کار بود. پس از شبیه سازی محیط عملیاتی و همچنین 
تجهیز مورد نظــر، آخرین فاز پروژه یعنــی آزمایش و عیب یابی 
محتوای تولید شده انجام و پیمانکار مربوطه در حال رفع نواقص 

می باشد.
مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
تصریح کرد:تربیت مدیران متعالی و مطالبه جدی مدیرعامل هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان به عنوان یکی دیگر از برنامه های اداره آموزش 
و تعالی منابع انسانی در قالب” طرح سنا” یا ستارگان نفت اصفهان 
می باشد که به صورت طرح آموزشی جامع و یکپارچه برای تقویت 
بانک مدیران صنعت و عرضه آن به جامعه مدیران صنعتی کشور از 
ابتدای سال ۱4۰2 در دستور کار قرار گرفت. وی ادامه داد: راه اندازی 

مرکز آموزشی شهید آرمان در شهرک شهید محمد منتظری  یکی 
دیگر از پروژه های اجرا شده در سال ۱4۰2 و با توجه به چشم اندازها و 
رسالت های تعریف شده به عنوان زیر ساخت مهم جهت رفع نیاز های 
عرصه یادگیری سرمایه انسانی و خانواده هایشان می باشد. استفاده از 
تجهیزات و تکنولوژی های به روز آموزشی و فضای دلنشین آموزشی 

از مزایای این مرکز است.
مدیر اداره آموزش و تعالی منابع انســانی هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان، همچنین اجرای طرح تحول در مدارس هلدینگ پترو 
پالایش اصفهــان را از دیگر اقدامات مهم و تاثیــر گذار در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی شرکت در ســال جاری عنوان کرد و 
افزود: این طرح با پیشــنهاد مدیرعامل  و پشــتیبانی و حمایت 
هیئت مدیــره  هلدینگ پرتــو پالایش اصفهان اجرایی شــده 
است که می تواند آینده در خشــانی را در شناسایی استعداد ها و 
 توانمندی های دانش آموزان ســاکن در شهرک شهید منتظری 
ترســیم نماید. وی تصریح کــرد: برگزاری دوره های آموزشــی 

تخصصی با مشارکت دانشــکده فنی و حرفه ای شاهین شهر، با 
هدف ارتقای مهارت جوانان جامعــه همجوار صنعت و همچنین 
پذیرش دانشجویان برای طی نمودن دوره کاراموزی دو برنامه دیگر 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در حوزه مسیولیت های اجتماعی در 

سال ۱4۰2 بوده است.

مدیرمخابرات منطقه ایلام گفت: شبکه های ارتباط مخابراتی شعب اخذ رای در استان 
از پایداری بالا و با کیفیتی برخوردار بود.

به گزارش روابط عمومی؛ سید شهاب نبی پور اظهار داشــت: با تلاش جهادی مدیران 
و کارکنان درحوزه هــای مختلف مخابــرات منطقه ایــلام، تامین ارتباطات شــعب 
 اخذ رای در ســطح اســتان با کیفیت و پایداری بالا انجام و تضمین کننده ســلامت

 انتخابات گردید.
وی افزود: در این راســتا با انجام اقدامــات ویژه از چند هفته قبل از انتخابات، نســبت 
به تامین و تقویت زیرســاخت های مخابراتی شــعب اخــذ رای اقــدام، و از چند روز 
قبــل از انتخابــات بــا فعالیت 24 ســاعته و اعــزام اکیپ هــای مختلــف تخصصی 

مخابــرات بــه شهرســتان ها، ارتباطــی پایــدار و بــا کیفیــت را در روز انتخابات 
 رقم زدنــد. به گونه ای کــه خوشــبختانه ایلام در شــمار اســتان های برتر کشــور 

قرار گرفت.
مدیر مخابــرات منطقــه ایلام ضمــن تبریک حضــور باشــکوه و مشــارکت بالای 
مــردم شــریف اســتان ایــلام در انتخابــات، حفــظ پایــداری ارتبــاط مخابراتی 
شــعب اخــذ رای و کمــک بــه صیانــت از آراء مــردم را افتخــار خــود دانســته، 
و این ســرمایه ارزشــمند موجب ارتقاء انگیزه و روحیــه کاری و جهــادی کارکنان 
 خدوم و پرتــلاش مخابرات در تداوم خدمت به مردم شــریف اســتان ایــلام خواهد 

شد.

به کار گیری فناوری های نو ظهور در عرصه یادگیری و واقعیت آموزش مجازی در هلدینگ پتروپالایش اصفهان
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فرانشيز چيست؟
تعريف لغوي فرانشيز

 فرانشــيز نوعي كســب وكار است كه بر 
اساس آن به يك شركت اختيار داده مي 
شود توليدات يا محصولات شركت ديگر را 
بفروشد و در قبال آن مبلغي دريافت كند 

كه به اين مبلغ، فرانشيز مي گويند.
مفهوم عملي فرانشيز   

فرانشيز يك شبكه ارتباطي بين كسب وكارهاي مستقل كوچك است كه به 
اين كسب وكار هاي كوچك اجازه مي دهد كه تحت يك نام تجاري مشترك 
و يك هويت فعاليت كنند و همگي از يك متد موفق )كه قبلا آزمايش شده( 
و بازاريابي مشترك اســتفاده كنند. در عمل فرانشيز دقيقا يك استراتژي 
كسب وكار براي جذب و نگهداري مشتري است به عبارت ديگر فرانشيزيك 
سيستم بازاريابي است كه هدف آن ايجاد يك تصوير درباره محصولات يا 
خدمات يك شركت در ذهن مشتري است، در حقيقت روشي براي تعريف 
محصولات يا خدمات است ، به طوري كه نياز هاي مشتري را ارضا كند. از 
اين پس كسب وكارهاي كوچكي كه تحت شبكه ارتباطي فرانشيز با يكديگر 
و مشتركا به فعاليت خواهند پرداخت را »كسب وكارهاي تحت پوشش« 
و شركتي كه وظيفه آن برقراري اين شــبكه و ارائه متد هاي موفق از قبل 
آزمايش شده به كسب وكار هاي تحت پوشش است، را »هماهنگ كننده« 

مي ناميم. 
مزاياي فرانشيز  

1-امنيت: براي كســب وكارهاي تحت پوشــش، فرانشيز نوعي كاهش 
 ريســك و امنيت را به همراه دارد. شــما آزادي اي را كه به عنوان صاحب 
يك كسب وكار مستقل داريد، كنار مي گذاريد تا تبديل به يك جزء از يك 
گروه شويد كه به همراه يكديگر يك كســب وكار را پيش مي بريد و ديگر 
نيازي نيســت كه خودتان نگران روش هاي موثر براي كســب وكار خود 
باشيد چرا كه يك سيستم از قبل مطالعه شــده و آزمايش شده از سوي 

هماهنگ كننده در اختيار شما قرار خواهد گرفت. 
2-سيستم اثبات شــده: مواردي كه يك هماهنگ كننده براي انجام 
كسب وكار تعيين مي كند: يك روش )سيستم عامل( براي انجام كسب وكار، 
يك نام تجاري كه در نظر مشتري ارزش داشته باشد و يك پشتيباني اوليه 
و پشتيباني مســتمر اســت كه در نتيجه ديگر نيازي نيست شما چرخ را 
مجددا اختراع كنيد تا بتوانيد از آن استفاده كنيد. بلكه از نتايج تحقيقات 

از قبل انجام شده هماهنگ كننده استفاده خواهيد كرد. 
3-نتايج قابل پيش بيني: يك سيستم فرانشيز الف( قدرت خريد گروهي 
براي از بين بردن هزينه هاي عملياتي ب( پيشرفت سريع تر به علت برنامه 
بازاريابي از پيش آزمايش شده پ( نتايج قابل پيش بيني )وابسته به اينكه 

تا چه حد پاي بند سيستم عامل بوده ايد( را مژده مي دهد. 
4-بازار يابي: وقتي كســب وكار شما از حالت مســتقل خارج شد و به 
صورت جزئي از مجموعــه بزرگ تري در آمد هزينه هــاي بازاريابي ميان 
كسب وكارهاي تحت پوشش تقسيم خواهد شد و همين تعدد شعبات خود 
نوعي بازاريابي بوده و در نتيجه كسب وكار شما در ذهن مشتري جاي خود 

را باز خواهد كرد.

دانشگاه كسب وكار

شما بهترين دوست   و مهم ترين فرد زندگي 
خودتان هســتيد. براي همين بسيار مهم 
است كه به نحوه صحبت كردن و رفتار تان 
با خود به طور روزمــره فكر كنيد. ما اغلب 
خودمان را قضاوت و بعد از انجام دادن يك 
كار اشتباه احســاس گناه مي كنيم و دائما 
خودمان را ســرزنش مي كنيم. به اين فكر 
كنيد كه وقتي با خودتان به نحوي مثبت تر- 
با آگاهــي و مهرباني بيشــتر- صحبت 
مي كنيد، چه تغيير شگرفي در زندگي تان 
ايجاد مي شود. تنها استفاده از تعدادي از 
اين جملات تاكيدي تغييــرات مهمي در 

زندگي روزانه تان ايجاد خواهدكرد. 

1. من روياهايم را باور دارم
به خودتان و همه چيزي كه هســتيد، باور 
داشته  باشيد. باور داشــته  باشيد كه هر 
چيزي ممكن است و مي توانيد هر چيزي 
را كه مي خواهيد، داشــته  باشيد. اينكه 
به خودتان بگوييد روياهاي تــان را باور 
داريد، كمك تان مي كنــد اعتماد به نفس 
بيشــتري داشته باشــيد. يك چيز كه 
هيچ كس نمي تواند از شما بگيرد، اين باور 

اســت كه شــما مي توانيد موفق شويد 
و زندگي اي داشته باشــيد كه هميشــه 
مي خواستيد. به خودتان و به دنيايي اعتماد 
كنيد كه در آن وقتي واقعا روياهاي تان را 

باور داشته باشيد، به حقيقت مي پيوندند. 

2. من هرروز بهترين تلاشم را مي كنم
فرقي نمي كند، امروز موفق شــديد كاري 
بزرگ انجــام دهيد يا كوچك، شــما هر 
روز تمام تلاش تــان را مي كنيد تا زندگي 
دل خواه تان را بسازيد. موفقيت با گام هاي 
كوچــك و نوپا مي آيد و يك شــبه اتفاق 
نمي افتد. دائم بــه خودتان يادآوري كنيد 
كه هر روز بهترين تلاش تان را مي كنيد و هر 
روز از اشتباهات تان درس مي گيريد. حتي 
اگر امروز روز بدي داشــتيد، فقط به دليل 
تلاش تان و پيشرفت كمي كه هر روز داريد، 

از خودتان قدرداني كنيد. 

 3. به خاطر فردي كه هستم، به خودم 
عشق مي ورزم

اين بار كه خودتــان را در آينه ديديد، يك 
دقيقه مكث كنيد، به چشــمان تان نگاه 
كنيد و بگوييد »عاشقت 
هســتم.« به خودتان 
تمام  عاشــق  بگوييد 

نقص هاي تان هستيد چون اين نقص ها شما 
را فردي مي سازد كه هستيد. اگر نتوانيد به 
خودتان عشــق بورزيد، نمي توانيد انتظار 
داشته  باشــيد كه به آدم هاي ديگر عشق 
بورزيد. وقتي فردي را كه درون تان است، 
مي پذيريد و به او عشق مي ورزيد، دروازه 
قلب تان را مي گشــاييد تا حتي عشق و 
تحسين بيشتري از آدم هاي ديگر دريافت 
كنيد. همه چيز از خودتان شروع مي شود. 
هر روز به خاطر فردي كه هستيد به خودتان 

عشق بورزيد.
 

4. من مسئول شادي خودم هستم
هيچ كس نمي توانــد بيايد و شــما را به 
فردي مثبــت و رضايتمنــد تبديل كند. 
شما مســئول شــادي خودتان هستيد. 
اگر انتظــار داريد جايي بيــرون خودتان 
در جستجوي شادي باشــيد، فقط نااميد 
مي شــويد. اين حقيقت را بفهميد كه شما 
تمام عشق، شادي و رضايتي را كه هميشه 
رويايش را داشــتيد، در درون تان داريد. 
براي احساســات خودتان مسئوليت پذير 
 باشيد و هر روز اين مسئوليت را بر عهده 

بگيريد. 

۵. من 1۰۰درصد مســئوليت زندگي 
خودم را مي پذيرم

مانند نكته مربوط به مســئوليت شادي 
خودتــان، شــما بايد مســئوليت كامل 
اقدامات تان را بر عهده بگيريد. وقتي شروع 
به گلايه  از شــرايط تان، اوضاع زندگي تان 
يا اطرافيان تان مي كنيد، فقط به خودتان 
آســيب مي رســانيد. هيچ كس مسئول 
زندگي شــما نيست چون شــما خودتان 
واقعيت را مي ســازيد. افــكار و اقدامات 
 روزانه تــان هر روز زندگي تان را شــكل

 مي دهند. 

 ۶. بهترين ها هنوز در راه هستند
بعد از جملات بالا حــالا اين جمله تاكيدي 
بسيار الهام بخش اســت كه مي توانيد به 
خودتان بگوييد. باور داشته باشــيد حتي 
اگر امروز همانطور نيست كه مي خواستيد 
باشــد، فردا روز بهتري خواهد بود. باور 
داشــته  باشــيد كه روز بعد فرصت هاي 
بهتــري براي تان بــه ارمغــان خواهد 
آورد. با ايــن كار به ســادگي چيزهاي 
 مثبت بيشــتري به زندگي تــان جذب 

مي كنيد. 

۶ جمله مثبت و انرژي بخش

مشا غل عجيب
دانستنی ها

10 شهر بهشت پولداران جهان
توزيع ثروت در بين نقــاط مختلف جهان به 
صورت عادلانه صــورت نگرفته اســت. اين 
موضوع باعث بروز پديده اي تحت عنوان شمال 
و جنوب شــده كه اســتعاره اي از كشورهاي 
جهان اول و جهــان دوم اســت. در اين بين 
توزيع ثروت در برخي شــهرها بــه اندازه اي 
بوده كه از آنها به عنوان بهشــت پولداران ياد 
مي شود. پس از سال 2009 و ركود اقتصادي 
بزرگ در غرب، مجمــوع ثروت ميلياردرهاي 
 جهان بيش از 2 برابر شــده است. در اين بين
10 شهر جهان بيشترين تعداد ميلياردرهاي 
جهان را در خــود جاي داده اند. بعد از ســال 
2009 و ركــود بزرگ اقتصــادي در جهان، 
مجموع ثروت ميلياردرهاي جهان از 3.1 هزار 
ميليارد دلار به 6.5هزار ميليارد دلار افزايش 
يافته است كه اين ميزان ثروت از ميزان توليد 
 ناخالص داخلي تك تك كشــورهاي جهان
 به جز چين و آمريكا بالاتر است. تا پايان سال 
2013 افــزون بر 2170 ميليــاردر در جهان 
وجود داشــته اند كه 766 نفر از اين افراد در 
اروپا و 522 نفر ديگر در ايالات متحده ساكن 
هســتند. به گزارش وال اســتريت ژورنال ، 
مجموع ثروت ميلياردرهــاي اروپايي معادل 
2.12 هزار ميليارد دلار و با وجود تعداد كمتر 
ميلياردرهــاي آمريكايي ثــروت آنها معادل 
2.16هــزار ميليارد دلار و بيشــتر از مجموع 
ميلياردرهــاي اروپايي بوده اســت. از جمله 
شــهرهاي محبوب ميلياردرهاي جهان براي 
حضور و ســكونت مي تــوان بــه نيويورك با 
96، هنگ كنگ با 75، مســكو بــا 74، لندن 
با 67، بمبئي با 30، ســنگاپور بــا 27، پكن 
 با 26، پاريــس با 25، رياض بــا 25 و دوبي با 
24 ميلياردر اشاره كرد. در اين ميان 5 كشور 
با بيشــترين تعداد ميلياردر در جهان شامل 
ايالات متحده با 515، چين با 157، آلمان با 
148، انگليس با 135 و روسيه با 108 ميلياردر 
 ،Wealth-X هستند. بر اســاس پيش بيني
تعــداد ميلياردرهــاي جهان تا پايان ســال 
 جاري بــه 2356 نفــر و تا ســال 2020 به 

3873 ميلياردر افزايش خواهد يافت.

نکته مهارت

همه ما در زندگي شــغلي به دنبال اين هستيم 
كه پيشرفت كنيم و سرپرســتي يك مجموعه، 
گروه  يا ســازمان بزرگ تر را بر عهده بگيريم. در 
اين مطلب براي شــما چند راهــكار عملي ارائه 
مي دهيم تا بتوانيد پيش از اينكه به چنين سمتي 
برسيد مهارت ها و قابليت هاي رهبري را در خود 

پرورش دهيد. 
فرصت هاي رهبري را  بدون توجه به اينكه 
كوچك هستند، بر عهده بگيريد: يك عادت 
خوب اين است كه آمادگي خود را براي اقدام هايي 
كه خارج از واحد كاري تان انجام مي شود بر عهده 
بگيريد. اين فرصت ها لازم نيست كه پروژه هاي 
طولاني مدت باشــند؛ اقدام هاي كوچكي مانند 

تســهيل يك ملاقات، كمك كــردن در فرايند 
 استخدام يا حل يك نزاع بين دو همكار هم مفيد

 هستند. 
به دنبال فضاهاي ســفيد باشيد: يك روش 
بسيار موثر براي اثبات توانايي هاي تان اين است 
كه پروژه هايي را كه در فضاهاي ســفيد هستند 
ـ مســائلي كه ســاير افراد حاضر به پذيرش آنها 
نيستند يا حتي ممكن است از آن آگاه نباشند ـ بر 
عهده بگيريد. مثلا  تحليل و بررسي اينكه چطور 
تغييري خاص در ســازمان مي تواند هزينه هاي 
سازمان را كاهش دهد. انجام كارهايي كه سايرين 
حاضر به قبول آن نيســتند باعث تمايز شــما از 

سايرين مي شود. 

 به دنبال ســاختن رابطه باشــيد: طبق 
يك مثــل قديمي »اينكه شــما چه افــرادي را 
مي شناســيد مهم نيســت، بلكه مهم اين است 
كه چــه افرادي شــما را مي شناســند.« هنگام 
بررســي ترفيع، به احتمال زياد افــراد ديگري 
توانايي شــما را ارزيابي كــرده و آن را به رئيس 
ارائه مي كنند، بنابراين شــما نياز داريد كه افراد 
 در واحدهاي مختلف سازمان با توانايي هاي شما

 آشنا باشند.
 از هر موقعيــت و برخوردي به عنــوان فرصتي 
براي نشــان دادن ارزش هايي كه شما به سازمان 
 ارائه مي كنيد و تسلط و دانش خود بر كسب وكار 

استفاده كنيد. 

مانند يك رهبر رفتار كنيد

نظافتچي جاده ها
يكي ديگــر از ايــن مشــاغل جديــد و در عين 
حــال عجيــب »نظافتچــي جاده ها«ســت. هر 
روزه در بســياري از كشــورها موارد متعددي از 
برخورد پرنده هــا با خودروهاي عبــوري گزارش 
مي شــود؛ بنابرايــن در ايــن كشــورها افرادي 

مامــور هســتند تــا بــا حركــت در جاده ها به 
 جمع آوري لاشــه اين پرنــدگان و تميــز كردن 

جاده بپردازند. 

زامبي كرايه اي
در شهر لندن و چندين شــهر اروپايي و آمريكاي 

شمالي شركت هاي هنري هســتند كه افرادي را 
براي ايفاي نقش زامبي هاي آدم خوار در فيلم ها و 
سريال هاي تلويزيوني استخدام مي كنند. اين افراد 
بايد خود را به شكل مرده متحرك درآورند و اينگونه 
نشــان دهند كه قصد كشــتن و خوردن شخص 

ديگري را دارند.

كنترل چي چيپس هاي سيب زميني
وظيفه اين افراد بررســي چيپس هاي سيب زميني 
در خط مونتاژ كارخانه هاي چيپس ســازي است تا 
مطمئن شوند كه اين مواد غذايي سرخ شده، پرچرب 
و ناسالم از نظر فني معيوب نباشند اما كاري به طعم و 

خوشمزه بودن يا نبودن آنها ندارند.

كسب وكار اينترنتي موفق
كسب وكار اينترنتي به فروش محصولات يا خدمات در اينترنت گفته مي شود. 
امروزه بيش از 900 ميليون نفر در دنيا از اينترنت استفاده مي كنند و 69 درصد 

از اين جمعيت، در طول 90 روز، دست كم يك خريد از اينترنت داشته اند. 
نبايد اين مساله را فراموش كرد كه يك وب سايت اينترنتي، تنها براي فروش 
محصول يا خدمات به كار نمــي رود، بلكه مي تواند نقش هــا و كاركردهاي 

مختلفي داشته باشد. 
آيا تا به حال با خود فكر كرده ايد كه چرا تجارت و كسب وكار خود را اينترنتي 

می كنيم؟
1 - تجارت شما 24 ساعت در روز بدون توقف زمان فعاليت خواهد كرد. 

2 - كاهش هزينه هاي نيروي انساني.
3 - حضور در اينترنت و كسب سهام بازار.

4 - جذب مشتريان بالقوه و ناپايدار.
5 - افزايش توان رقابتي.

6 - مهم تر از همه دسترســي به مخاطبان و مشــتريان طبقه بندي شــده و 
هدفمند.

چرا بسياري در كسب وكار اينترنتي خود موفق بوده اند؟
 اينترنت رسانه اي بسيار بزرگ است كه به وسيله آن همه افراد مي توانند هر 

تصويري كه از خودشان مي خواهند در ذهن مردم و مخاطبان ايجاد كنند.
 در كسب وكار اينترنتي مهم نيســت كه شما چند سال سن داريد، اصلا مهم 
نيست كه شما چقدر سرمايه داريد، در كســب وكار اينترنتي مهم نيست كه 
شما در كجاي اين كره خاكي زندگي مي كنيد. يك كارآفرين به همراه ايده نو 
و خدماتي كه براي مخاطبان جذاب باشد يكي از دلايل موفقيت در كسب وكار 
است. ايجاد كســب وكار اينترنتي همانند رفتن به يك سفر دور و دراز است، 
سفر به مكاني ناشناخته و مهم تر از آن ســفري كه حتي تجربه كساني كه از 
شما جلوتر هستند براي موفقيت شما كافي نيست. تنها راهنماي شما براي 
شروع اين سفر يك نقشه است، يك نقشــه اي كه تا پايان اين سفر راهنماي 
شما باشد و به شما كمك كند. نام اين نقشــه در كسب وكار اينترنتي )طرح 

تجاري  Business Plan( است. طرح تجاري شامل بخش هاي زير است: 
1 - چشم انداز )آغاز يك تجارت و كســب وكار با يك چشم انداز وسيع شروع 

مي شود( 
2 - ماموريت )ماموريت منظور و قصد شــما را از كســب وكار و تجارت شما 

مشخص مي كند( 
3 - هدف )داشــتن يك هدف خوب، به فعاليت هاي شما در تجارت معني و 

جهت مي دهد( 
4- راهبرد )راهبرد، مسيرها را در جهت هدف هاي تان هدايت مي كند( 

5- برنامه )هر كسب وكاري براي موفقيت، برنامه مي خواهد( 

راهکار


